
رئیس بنیاد مســتضعفان انقاب اســامی با تأکید 
بر ضرورت توانمندســازی محرومان و ارائه خدمات 
الهی محور، ایجاد شور و اشــتیاق خدمت رسانی در 

جامعه را هدف نهایی فعالیت های بنیاد دانست.
به گزارش مهر، حسین دهقان رئیس بنیاد مستضعفان 
انقاب اسامی در مراسم سی و هفتمین سالروز ایجاد 
بنیاد علوی با حضور برخی اعضای هیأت امنای بنیاد 
مستضعفان، معاونان و مدیرعامل بنیاد مستضعفان 
و بنیاد علوی، معاونان و مدیران عامل مؤسســات و 
شرکت های وابسته و کارکنان این بنیاد، ضمن تقدیر 
از تاش های مدیرعامل، هیــأت مدیره بنیاد علوی، 
مجریان، تسهیلگران و کارکنان ستادی برای کمک 
به نیازمندان تقدیر کرد و گفت: این خدمت را توفیقی 
الهی می دانیم که خداوند به ما عطا کرده است که باید 

قدردان آن بود.
وی در این مراســم که با حضور آنایــن مجریان و 
تسهیلگران از سراسر کشــور برگزار شد، با تاکید بر 
دغدغه مندی اجتماعی ادامه داد: انسان اگر دغدغه مند 
نباشد، زندگی اش بی معناست. دغدغه ما باید نسبت به 
مسائل اجتماعی و مشــکات افرادی باشد که با آنها 

زیست می کنیم و مانع از پیشرفت آنان می شود.
دهقان افزود: ما در بنیاد مستضعفان انقاب اسامی 
فراتر از نیازهای شــخصی خود تــاش می کنیم تا 
محرومان را توانمند کنیم و حس خوبی به آنها منتقل 
کنیم. این رسالت ما را به انسجام و خاقیت می رساند 

و باعث می شود زندگی معنادار شود.
رئیس بنیاد مستضعفان انقاب اسامی، توانمندسازی 
محرومان را مفهوم مرکزی فعالیت های بنیاد دانست 
و تأکید کرد: این مفهوم باید قدرت بسیج کنندگی، 
برانگیزانندگی و پیش برندگی داشــته باشد. اگر در 
جایی کم آوردیم، بدانیم که این مفهوم را به درستی 

درک نکرده ایم.
وی همچنیــن بر ضــرورت نــوآوری و خاقیت در 
مسیر فعالیت ها تأکید کرد و گفت: تفکر خاق باید 
با واقعیت ها سازگار شــود و اقدامات عملی مؤثری را 

به همراه داشته باشــد. اگر دقت نکنیم، ممکن است 
فعالیت ها دچار روزمرگی شود و از مسیر اصلی منحرف 

شویم.
دهقان با اشاره به رسالت الهی این نهاد تصریح کرد: 
هدف ما کمک به همنوع با نگاه الهی است. نمی خواهیم 
کارهای خود را به نمایش بگذاریم یا آن ها را به رخ مردم 
بکشیم. خدمت به مردم زمانی برکت پیدا می کند که با 

نیت خالصانه و الهی انجام شود.
رئیس بنیاد مســتضعفان اهمیت وقت شناسی را در 
فرهنگ کاری بنیاد مورد تأکید قرار داد و گفت: باید 
زمان را به بهترین شکل هزینه کنیم و محدودیت ها 
را بپذیریم، اما به هیچ وجه نباید خود را محدود کنیم. 
برای هر مشکلی باید ســریع ترین راه حل ممکن را 
بیابیم . رئیس بنیاد مستضعفان انقاب اسامی بر لزوم 
ارتقای انگیزه و اشتیاق در کارکنان تأکید کرد و گفت: 
می خواهیم شور و عزم خدمت رسانی در جامعه چنان 
گسترش یابد که همه مردم در این مسیر همراه شوند. 
بنیاد مستضعفان انقاب اسامی پیام رسان منویات 
رهبر کبیر انقاب اســامی، و در حــال حاضر رهبر 
انقاب است و باید با مردم پیوندی عمیق داشته باشد تا 

مشکات آنان را بهتر درک و حل کنیم.
وی همچنین از اهمیت نظم و برنامه ریزی در کارها 
سخن گفت و اظهار داشت: برای پیشبرد مؤثر اهداف، 
باید از بی نظمی و اضافه بار سازمانی پرهیز کرد. تمرکز بر 
مأموریت های اصلی و بهره مندی از برنامه های خاقانه 

کلید موفقیت است.
دهقان در ادامه با اشاره به دیدارهای مستقیم مجریان و 
تسهیلگران با مردم در مساجد و حسینیه ها این ارتباط 
را عاملی ارزشــمند برای تقویت پیوند میان مردم و 

بنیاد دانست.
رئیس بنیاد مستضعفان انقاب اســامی در پایان 
سخنان خود بر ضرورت استفاده از فرم متحدالشکل 
مجریان و تسهیلگران تأکید کرد و گفت: این پوشش 
هویت یکپارچه و انسجام فعالیت ها را بیشتر نمایان 

می کند.

حجت الاســام حیدر مصلحی، عضو هیئت مدیره 
بنیاد علوی نیز در این مراسم با تبریک این مناسبت 
از تاش ها و اقدامات ارزشمند بنیاد علوی تقدیر کرد. 
وی ضمن تشکر ویژه از آقای دهقان، به روحیه انقابی 
و عشق و عاقه ایشان در هدایت مسیر بنیاد اشاره کرد 
و افزود: از همان ابتدای کار شــاهد بودم که با عشق و 

عاقه این حرکت ارزشمند را دنبال می کنند.
حجت الاسام مصلحی همچنین گفت: از مدیریت 
ارزشمند آقای عسگری آزاد مدیرعامل بنیاد علوی، 
تشکر می کنیم و امیدواریم خداوند متعال اجر زحمات 

ایشان و مجموعه بنیاد را عنایت فرماید.
وی با اســتناد به احادیثی از پیامبر اکرم )ص( درباره 
جهاد نفس و کسب روزی حال گفت: در این مجموعه، 
زحمات عجیب، پرحجم و بسیار ارزشمندی کشیده 
می شود. این اقدامات از دیدگاه اسام بسیار بزرگ و 
ارزشمند است. اما باید دقت کنیم که در این مسیر، 
نفس را کنترل کرده و فقط خداوند را مدنظر داشته 
باشــیم؛ به این معنا که تمام تاش هایمان در مسیر 

روزی حال باشد.
وی تاکیــد کرد: شــما بــا خدمت بــه محرومان و 
خانواده های بی سرپرست و افراد دارای مشکات وجود 
دارند تصور نکنید جایگاه کوچکی دارید، اگر به این کار 
با دید عبادت و انجام تکلیف نگاه کنید، این اقدام به یک 

کار بسیار بزرگ تبدیل خواهد شد.
حجت الاسام مصلحی همچنین با اشاره به شرایط 
خاص جهان و دنیای اســام تصریح کرد: اگرچه در 
ظاهر، صهیونیســت ها و آمریکایی ها اقداماتی انجام 
می دهنــد، اما به حــول و قوه الهی شــاهد پیروزی 
مســلمانان بر کفر خواهیم بود. مقاومت فلسطین و 
لبنان نیز به یاری خداوند به نتیجه خواهد رسید، حتی 
اگر در ظاهر برخی اتفاقات نشان دهنده شکست باشد.

وی در پایان اظهــار امیدواری کــرد که تاش های 
مجموعه بنیاد علوی مورد رضای خداوند قرار گیرد و 
بتواند خانواده های مستضعف را که پیامبران برای نجات 

آن ها مبعوث شده اند، یاری کند.

وزیر آموزش و پرورش گفت: حدود ۸۰ هزار معلم جدید 
دچار مشکل ردیف استخدامی بودند که مشکات رفع و 
به زودی احکام آنها صادر می شود. به گزارش مهر، علیرضا 
کاظمی، وزیر آموزش و پرورش در سی و دومین جلسه 
شــورای معاونان که در محل وزارت آموزش و پرورش 
برگزار شد، ضمن ارائه گزارشی از حضور خود در دانشگاه 
تربیت دبیر شهید رجایی به مناسبت روز دانشجو گفت: 
ضروری است دغدغه های دانشجویان شهید رجایی با 
کمک مسئولان این دانشگاه بررسی و مرتفع شود، زیرا 
دانشگاه شــهید رجایی و فرهنگیان؛ مهم ترین مبادی 
برای جذب و تأمین نیروهای انسانی و خدمات ارزنده به 
آموزش و پرورش هستند. وی در ادامه به کارگروه برنامه 

هفتم اشاره کرد و گفت: ضرورت دارد مباحث این کارگروه 
با سرعت بیشــتری پیگیری و تکالیف این حوزه دنبال 
شود. کاظمی به مأموریت های دو هفته اخیر شورای عالی 
آموزش و پرورش اشاره کرد و گفت: شورای عالی آموزش 
و پرورش در دو هفته اخیر با تأکید بر دو مسئله اساسی 
افزایش سن داوطلبان برای ورود به دانشگاه و تأثیر قطعی 
معدل در کنکور جلساتی را برگزار کرد که در نهایت در 

خصوص افزایش سن ورود؛ موافقت صورت نگرفت.
وزیر آموزش و پرورش افزود: عاقه مندان به حرفه معلمی 
می توانند از بســتر دیگری چون ماده ۲۸ بــرای ورود به 
آموزش و پرورش اقدام کنند. کاظمــی در ادامه به تأثیر 
قطعی معدل اشــاره کرد و گفت: هر چند این مصوبه بنا 

داشته مرجعیت را به کتاب، مدرسه و غیره برگرداند و دست 
منتفعان کنکور را کوتاه کند، ولی در عمل این اتفاق نیفتاده 
و ابعاد روانی دانش آموزان و خانواده های آنها، کم رنگ شدن 
فعالیت پرورشی و افزایش استرس در سه سال تحصیلی را 
نشانه گرفته است. وی تصریح کرد: با همین نگاه، جلسات 
متعددی در جلسه شورای عالی آموزش و پرورش برگزار 
شد و در نهایت نظر نهایی جمع بندی و جهت اتخاذ تصمیم 

به شورای عالی انقاب فرهنگی اعام شد.
وی به رویکرد کیفیت بخشی آموزشی اشاره کرد و گفت: 
بنا شده است کیفیت بخشی به نظام تعلیم و تربیت با 
ایجاد تغییر اندک در روش یادگیری و یاددهی و با تغییر 

در الگوی چینش کاس ها، ایجاد شود.

برای رفع مشکلات اجتماعی باید دغدغه مند باشیم

مشکل ردیف استخدامی ۸۰ هزار معلم جدید رفع شد
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رئیس سازمان بورس:

دستکاری بازار عامل 
ناترازی انرژی است
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سرمقاله
ضرورت حرکت 

به سمت اقتصاد تولیدی

یکی از اشکالات اساسی که 
در روند تولید مشکل ایجاد 
کرده خود شکل و ماهیت 
اقتصاد کشور است. متاسفانه 
اقتصاد ایران، اقتصاد خدماتی اســت نه اقتصاد 
تولیدی. بنابراین حرکت در جهت تحقق رشــد 
تولید کار سختی است. زمانی می توانیم در مسیر 
رسیدن به شعار سال قرار بگیریم که نوک پیکان 
اقتصادی را از سمت خدمات به سمت تولید نشانه 
برویم. در همین رابطه انتقادات جدی به بانک ها 
وارد است بر این مبنا که بانک ها که سال ها محوریت 
حمایت های پولی یا تامیــن نقدینگی بنگاه های 

تولیدی و خدماتی...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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وزیر ارتباطات خبر داد:

پایش کیفیت اینترنت 
در همه نقاط کشور

خام فروشی محصولات کشاورزی در بازارهای خارجی متوقف شود

افزایش سهم کشاورزی در تولید ناخالص ملی 
صفحه2

صفحه3

تامین مالی  زنجیره  تولید کالاها  و خدمات
پرداخت   تسهیلات   به   صاحبان  کسب و کار   و  خانوارها   ادامه   دارد

وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با اعام اینکه پایش 
میدانی سازمان تنظیم مقررات برای بررسی کیفیت 
اینترنت در همه نقاط کشــور در حال انجام است، 
گفت: اینترنت حدود ۱۰ هزار روســتا که اغلب در 
مناطق صعب العبور و کوهستانی قرار دارند، نیازمند 
اتصال، ارتقاء و بهبود است. به گزارش ایرنا، سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی برنامه پایش 
میدانی برای بررسی پوشش اینترنت در کشور را آغاز 
کرده است تا ضمن سنجش میزان پوشش مناطق 
مختلف، مشکات موجود را نیز کاهش دهد. »سید 
ستار هاشــمی« وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات 
در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
درباره جزئیات این پایش گفت: یکی از دغدغه هایی 
که نمایندگان مجلس نیز به ما منعکس کردند، مساله 
عدم پوشش در برخی مناطق کشور بود؛ از گذشته 
تعدادی سامانه پایش برخط برای سنجش کیفیت 
ارتباط وجود داشته است اما اتفاقی که در چند ماه 
اخیر رخ  داده و در آغاز دولت چهاردهم با آن روبه رو 
شدیم، این است که آمار سامانه های برخط در واقع 
با آماری که نتیجه تجربه کاربری و ملموس مردم 
است، تفاوت دارد. هاشمی تصریح کرد: با همکاران 
و مدیران  این وزارتخانه این میثاق را گذاشتیم که 
به هیچ  عنوان آن چیزی که مردم نسبت به آن حس 
ندارند و خدماتی که دریافت می کنند و از نظرشان 
باکیفیت نیست را در آمار نیاورند. تاش می کنیم 
این مَشی و روش که مورد تأکید رئیس جمهور است 
را در همه تکالیف خود دنبال کنیم؛ چون ما نیاز به 
مردم داریم و آنان سرمایه های کشور هستند. وی با 
بیان اینکه با چنین رویکردی پایش میدانی سازمان 
تنظیم مقررات به طور مشخص در بحث روستایی 
دنبال شده است، توضیح داد: در پایش بیش از ۳۹ 
هزار روســتای بالای ۲۰ خانوار در کشور، ۱۰ هزار 

روستا پوشش با کیفیت و پر...

نوبت دوم

فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی شماره 156/ج ح/1403
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دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی از دریافت و تحویل اسناد استعام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
)ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت 
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طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. حداقل امتیاز ارزیابي کیفي 55 امتیاز مي باشد.
شرکت  ها و موسسات دانش بنیان در مناقصات و عرضه کالاهای دانش بنیان ساخت داخل  دستگاه های اجرایی حائز اولویت می باشند و همچنین کالای پیشنهادی الزاماً می بایست از فهرست 

بلند منابع واحد دستگاه مرکزی وزارت نفت )AVL(تامین گردد. 
مهلت دریافت اسناد استعام ارزیابی کیفی تاریخ : ۱4۰۳/۰۹/۲6
مهلت ارسال پاسخ استعام ارزیابی کیفی تاریخ : ۱4۰۳/۱۰/۱۰

اطاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : آدرس : گچساران - فلکه الله - شرکت بهره برداري نفت و گاز گچساران -  تلفن : ۳۲۲۲44۱۲ – ۳۱۹۲۱5۹۳ - ۰74
مرکز تماس سامانه ستاد : ۰۲۱-4۱۹۳4 

دفتر ثبت نام سامانه ستاد : ۸۸۹6۹7۳7 و ۸5۱۹۳76۸ 
شرکت بهره برداري نفت و گاز گچساران

شناسه اگهی ۱۸4۲۹46

نوبت اول  

فراخوان  آگهي تجدید مزایده  عمومي شرکت گاز استان گیلان   -  شماره 87/م/1403
شرکت گاز استان گیان در نظر دارد اقام ذیل  را در ۳ پارت از طریق مزایده عمومي در بستر  سامانه تدارکات الکترونیک دولت  ) ستاد ( به فروش برساند . لذا از کلیه 
متقاضیان دعوت مي گردد جهت خرید اسناد مزایده به سامانه ستاد به آدرس https://www.setadiran.ir  مراجعه و نسبت به شرکت در مزایده اقدام نمایند . لازم به 

ذکر است مزایده گران مي توانند  جهت بازدید از اقام مذکور از تاریخ ۱۰/۰۱ لغایت  ۱4۰۳/۱۰/۰5 از ساعت ۸:۳۰ صبح الي ۱4:۳۰ با در دست داشتن کارت شناسایي به آدرس اداره امور کالا 
واقع در رشت –کیلومتر 5 جاده لاکان ) بلوار پروفسور سمیعي ( روبروي آموزشکده فني شهید چمران – انبار شرکت گاز گیان در لاکان  )شماره تماس ۰۱۳۳۳4۳۱65۰( مراجعه نمایند .

۱-سیستم اتصال به زمین
۲-غاف لاستیکی- غافی شیرهای پلی اتیلن

۳- کوپلینگ۱/۲-۱ ۳۰۰۰ -نیپل۱/۲-۱*4 بوشینگ۱/۲-۱*۲-کوپلینگ ۱ اینچ-کوپلینگ۱/۲-۱-زانوی ۹۰ درجه۱/۲-۱-زانوی ۹۰ درجه ۲ اینچ-نیپل ۱/۲-۱-نیپل۲ اینچ-سه راهه 
مساوی ۱/۲-۱-مهره ماسوره۱/۲-۱-پاگ۳/4-کوپلینگ ۱/۲-۱ - اتصال عایقی 4 اینچ

مهلت دریافت اسناد مزایده : تا ساعت ۱۹ روز 4 شنبه مورخ ۱4۰۳/۰۹/۲۸
آخرین مهلت بارگذاري پاکات پیشنهادي توسط مزایده گران در سامانه ستاد  :  تا ساعت ۱۹روز شنبه مورخ ۱4۰۳/۱۰/۰۸

زمان بازگشایي پاکات مزایده :  ساعت ۱۰ صبح  روز  یک شنبه مورخ ۱4۰۳/۱۰/۰۹
شماره )تلفکس( تماس:  ۳۳۳6۹۰۸6-۰۱۳ دفتر امور پیمانها

روابط عمومی شرکت گاز استان گیلان
شناسه آگهی ۱۸4۳۱۲۳

آگهی مناقصات
کارفرما : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی 

آدرس : ارومیه –  خیابان والفجر ۲ –  نرسیده به پل میثم -  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان آذربایجان غربی 

تضمینبرآورد اولیهشماره مناقصهنام پروژهردیف

۱.۹۳۰.۲۱۰.۲۸۸   6۱۳۸.6۰4.۲۰5.765-ر-۰۳تعریض و افزایش دهانه های پل سلماس-تسوج۱
- پیمانکاران دارای رتبه حداقل 5 رشته راه و ترابری از سازمان برنامه و بودجه میتوانند در این مناقصه شرکت نمایند .

 ۱( تحویل )فروش( اســناد مناقصه از تاریخ  ۱4۰۳/۰۹/۱۸  تا تاریخ  ۱4۰۳/۰۹/۲۲ می باشــد . )فقط از طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت 
)www.setadiran.ir به آدرس

۲( مهلت ارسال پاسخ فراخوان تا ساعت ۰۰:۱۹ روز پنجشنبه  مورخ ۱4۰۳/۱۰/۰6
۳( تاریخ بازگشایی پیشنهادها از طریق سامانه ستاد روز شنبه ساعت ۰۰: ۰۹ مورخ  ۱4۰۳/۱۰/۰۸   

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اذربایجان غربی
شناسه آگهی ۱۸445۰6                                                                                                                                                                                                                                     



اقتصاد2
ایران

اتاق اصناف گرانفروشی نانوایان 
را تایید کرد

اتاق اصنــاف اعلام کرد: عــدم نصب تابلوی 
مشــخصات نوع پخــت و آرد مصرفی برخی 
واحدهای صنفــی نانوایی، ســبب افزایش 
غیرواقعی نان و نارضایتی شهروندان می شود.

به گزارش مهــر، اتاق اصناف ایــران با صدور 
اطلاعیه ای اعلام کرد: در راستای طرح نظارتی 
ویژه ســاماندهی عرضه نان در نانوایی ها و بر 
اساس نامه مدیرکل هماهنگی امور گشت های 
مشــترک و نظارت بر بازار ســازمان تعزیرات 
حکومتی به اتاق اصناف ایران، تخلف عدم نصب 
تابلوی مشخصات نوع پخت و آرد مصرفی برخی 
واحدهای صنفی نانوایی )نــوع یک و نوع دو( 
محرز شده است که این موضوع سبب افزایش 
غیرواقعی نان و نارضایتی شهروندان خواهد شد.
واحدهای صنفی نانوایی هرچه سریع تر نسبت 
به نصف تابلوی مشــخصات نوع پخت و آرد 
مصرفی )نوع یک و دو( اقــدام کنند؛ در غیر 
این صورت بازرســان اصناف و نهادهای ذی 
ربط در صورت مشاهده بر اساس قانون اقدام 
خواهند کرد. بازرسان در صورت مشاهده سایر 
تخلفات از سوی نانوایان از جمله گرانفروشی، 
کم فروشــی، عدم درج قیمت، عرضه خارج از 
شبکه، عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی 

طبق ضوابط قانونی اقدام خواهند کرد.
گفتنی اســت بیش از ۸۲ هزار واحد صنفی 
نانوایی در کشــور فعالیت می کنند؛ سالانه 
۱۰.۵ میلیون تن گنــدم مورد نیاز واحدهای 
خبازی است که بر این اســاس سالانه ۲۴۰ 
همت یارانه به واحدهای خبازی داده می شود.

شناسایی ۲هزار و۵۰۰ مشاور 
املاک غیر مجاز در تهران 

نایب رئیــس اول اتحادیه مشــاوران املاک 
تهران گفت: ۲هــزارو۵۰۰ مشــاور املاک 
غیر مجاز در تهران شناســایی شده که البته 
بسیاری از مشــاوران املاک غیر مجاز هنوز 

کشف و شناسایی نشده است.
داود بیگی نــژاد نایب رئیــس اول اتحادیه 
مشاوران املاک تهران در گفت وگو با خبرنگار 
باشگاه خبرنگاران با بیان اینکه ۲هزار و۵۰۰ 
مشاور املاک غیر مجاز در تهران کشف شده 
است گفت: بسیاری از مشاور املاک هستند 
که بدون جواز کسب فعالیت می کنند وهنوز 
شناسایی نشــده اند. وی ادامه داد: متاسفانه 
گردش مالی که  در مشــاوران املاک وجود 
دارد متاسفانه باعث شده که حق کسانی که 
مجوز دارند ضایع شود و اگر اینها میخواستند 

در چهارچوب قانون فعالیت کنند .
نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک اظهار 
کرد: فعالیت غیرقانونی مشاوران املاک باعث 
شــده که کار های آنها در چارچوب بی قانونی 
انجام شود  اما اجرای قانون نیازمند این است که 
بسیاری از دستگاه ها کار را به درستی انجام دهند 
و ما شاهد آن  هستیم   که این بدون مجوز ها از یک 
مجموعه ای خدمات بگیرند. او بیان کرد: موضوع 
مسکن یک مسئله بســیار خاص است و آیت 
اقدامات خود باعث شده که   خطراتی زیادی برای 
متقاضیان داشته باشد. وی ادامه داد:  آمارها نشان 
می دهد  که  بسیاری از پرونده ها  توسط مردم 
تشکیل شود که اینها مبلغی را پرداخت کردند 
انل خدماتی دریافت نکردنــد و زمانی که اینها 
می خواهند از ما کمک بگیرند ما هیچ دسترسی 

به آن مکان غیر مجاز نداریم.
او بیان کــرد:  با وجــود این خطــرات ما به 
متقاضیان توصیه مــی کنیم که بــه دفاتر 
املاکی که  مراجعه می کنند حتما باید پروانه 
کسب را ببینند که باید در محل رویت مراجعه 
کننده ها باشــد و می توانند بارکد روی جواز 
کسب را مورد بررسی قرار دهند و فرد و آدرس 
باید تطبیق داشته باشــد و مشخصات روی 

دیوار نصب شده باشد.

خبر

بــا وجــود ســهم بالای 
بخــش کشــاورزی در 
تولید ناخالص داخلی، اما 
متاسفانه اعتبار چندانی به 
این بخش تخصیص داده 
نمی شــود. با وجود اقلیم ۴ فصل کشــور و سهم 
بالای بخش کشــاورزی در تولید ناخالص داخلی، 
اما متاسفانه اعتبار چندانی به این بخش تخصیص 
داده نمی شــود که این امر در کنار خام فروشــی 
محصولات کشــاورزی ایران در بازارهای خارجی 
و وابســتگی کشــور به واردات عظیم نهاده های 
 دامی منجر به تراز منفی تجارت کشــاورزی ایران 

شده است.
بنابــر آمار ســالانه ۱۲۸ میلیون تــن محصولات 
کشاورزی در کشور تولید می شود که ۱۲ میلیون 
تن از این میزان به بازارهای هدف صادر و در مقابل 
۲۵ میلیون تن کسری نیاز کشور از طریق واردات 
تامین می شــود که این امر منجر به تراز منفی ۱۱ 
میلیارد دلار بخش کشاورزی شده است که وزارت 
جهاد بــا برنامه خوداتکایی محصولات اساســی و 
رساندن امنیت غذایی به نقطه مطلوب بدنبال مثبت 

کردن تراز منفی بخش کشاورزی است.
در این راستا پیمان فلسفی نایب رئیس کمیسیون 
کشــاورزی مجلس گفت: در ســال ۱۴۰۲ بخش 
کشــاورزی ۸.۳ درصد از تولید ناخالص داخلی و 
۱۴.۴ درصد از اشتغال کشور را تامین کرد، از این 
رو ما باید به سمتی حرکت کنیم که به صادرکننده 

محصولات کشاورزی تبدیل شویم.
فلسفی با بیان اینکه رسالت اصلی بخش کشاورزی 
براساس اسناد بالا دستی تامین امنیت غذایی است، 
افزود: وابستگی واردات امنیت غذایی را تحت تاثیر 
قرار داده به طوریکه در شرایط کنونی شاهد واردات 
۱۵ میلیارد دلاری در حوزه کشــاورزی هستیم و 

امکان تغییر این شرایط وجود دارد.
نایب رئیس کمیسیون کشــاورزی گفت: در سال 

۱۴۰۲ سهم کشــاورزی بین ۱.۵ تا ۲ درصد و در 
خوشبینانه ترین حالت ۳ درصد بوده، در حالیکه ۸.۳ 
درصد تولید ناخالص کشور در این حوزه را داراست 
و از طرفی از دهه ۳۰، سرمایه گذاری در کشاورزی 

در سال بیش از ۵ درصد نبوده است.
عطاالّل هاشمی، عضو شــورای هماهنگی تشکل 
های بخش کشاورزی گفت: علی رغم آنکه بخش 
کشــاورزی بیش از ۱۸ درصــد در تولید ناخالص 
ملی سهم دارد، اما متاسفانه سهم کمتر از ۴ درصد 
در بودجه ســالانه دارد که همین امر موجب شده 
این بخــش نتواند خــود را از لحــاظ تحقیقات و 

مکانیزاسیون تجهیز و نوسازی کند.
به گفته او، اگر سهم بخش کشــاورزی داده نشود، 
شاهد عقب افتادگی همه جانبه خواهیم بود. هرچند 
برخی کارشناسان ادعا می کنند که بخش کشاورزی 
خصوصی است، اما این موضوع دلیل نمی شود دولت 
در موارد زیربنایی باید بودجه بگذارد و سهم بخش 

کشاورزی در تولید ناخالص ملی حفظ کند.
هاشمی با تاکید بر پرداخت تسهیلات با سود بانکی 

۵ درصد بیان کرد: ناترازی عمده بخش کشاورزی 
ناشی از کاهش ســرمایه گذاری است که منجر به 
ایجاد برخی چالش ها در حوزه آب، شرایط اقلیمی 
و خاک شده است و از طرفی کمبود سرمایه و اعتبار 
موجب شده که مزیت های نسبی در این بخش از 
بین رود. حال امیدواریم مجموعه حاکمیت، بخش 
کشاورزی را در اولویت قرار دهد، در غیراین صورت 

مزیت های نسبی را از دست می دهیم.
عضو شورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی 
با بیان اینکه بودجه سالانه بخش کشاورزی کمتر 
از اســتهلاک آن اســت، گفت: کاهش اعتبارات و 
بودجه بخش کشاورزی موجب شده تا تولید کاهش 
و هزینه ها افزایش یابــد و از طرفی ارزش افزوده و 
مزیت نســبی صنایع تبدیلی و تکمیلی از بین رود 
که براین اساس اگر سهم بخش اصلاح نشود، شاهد 

استمرار ناترازی ها خواهیم بود.
بسیاری از کارشناسان بخش کشاورزی اذعان می 
کنند که در تجارت محصولات کشــاورزی، ارزش 
ریالی و ارزی محصولات وارداتی نســبت به ارزش 

محصولات صادراتی بیشــتر اســت و به رغم آنکه 
محصولات کشاورزی صادراتی وزن زیادی دارند، 
اما ارزش زیادی را بدلیل خام فروشــی عاید کشور 
نمی کنند که در نهایت این امر تعادل ارزش صادرات 

و واردات را بر هم زده است.

تحقق خودکفایی محصولات اساســی 
نیازمند افزایش سهم بودجه بخش کشاورزی

در ادامه ایمانی مدیرعامــل بنیاد ملی گندمکاران 
گفت: علی رغم آنکه بخش کشــاورزی سهم نسبتا 
خوبی در تولید ناخالص داخلی و اشتغال دارد، اما با 
تخصیص منابع و بودجه اندک راه به جایی نمی برد، 
لذا با توجه به گستردگی بخش کشاورزی و سهم ۳ 
درصدی در بودجه امسال نمی توان انتظار داشت که 

اهداف خوداتکایی محصولات اساسی محقق شود.
او با اشــاره به راهکارهای دســتیابی به خودکفایی 
محصولات اساسی افزود: اکنون در تولید بسیاری از 
محصولات کشاورزی با خلا عملکرد روبرو هستیم که 
این موضوع به بهره وری مربوط می شود و بهره وری هم 
تنها به بحث منابع مالی باز می گردد چراکه با افزایش 
بهره کری مزیت های نسبی در کشور داریم که در برخی 
از محصولات قابلیت صادرات داریم که در صورت تحقق 

در مثبت شدن تراز بخش کشاورزی اثر می گذارد.
ایمانی با بیان اینکه تحقق خودکفایی محصولات 
اساسی در برنامه هفتم نیازمند منابع و اعتبارات لازم 
است، گفت: با ابزار  قهری نمی توان انتظار داشت 
که به اهداف بخش کشاورزی می توان دست یافت 
چراکه وزارت جهاد نمی توانــد در اجرای مصوبه 

الگوی کشت، کشاورزان را مجبور به تولید کند.
با توجه به تاکید مقام معظم رهبری بر خودکفایی 
حداکثری محصولات اساســی و سیاســت برنامه 
هفتم مبنی بر خوداتکایی ۹۰ درصدی محصولات 
انتظار می رود که اعتبارات لازم در راستای افزایش 
بهره وری تولید در واحد ســطح تامین شــود تا با 
کاهش وابستگی به آن سوی مرزها و ارتقای ضریب 
امنیت غذایی بتوان تراز منفی بخش کشاورزی را 

مثبت کرد.

خام فروشی محصولات کشاورزی در بازارهای خارجی متوقف شود

افزایش سهم کشاورزی در تولید ناخالص ملی 

رئیس سازمان بورس:
دستکاری بازار عامل ناترازی 

انرژی است
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به 
اینکه دستکاری بازار اثر مهمی بر ناترازی ها 
داشته اســت، گفت: نتیجه این مداخلات به 

ناترازی برق منجر شده است.
به گزارش مهــر، حجت الل صیــدی رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار در رویداد آغاز 
معاملات گواهــی صرفه جویی در برق با بیان 
اینکه دســتکاری بازار عامل ناتــرازی انرژی 
اســت، اظهار کرد: در بحث ناتــرازی انرژی 
معمولاً ۲ عامل تحریــم و مدیریت به عنوان 
عامل اثرگذار نام برده می شود، اما به اعتقاد من 
یک عامل سوم به عنوان احترام نگذاشتن به 
طبیعت و محیط زیست از آن دو عامل گفته 
شده، مهم تر است. صیدی ادامه داد: از اوایل 
دهه ۹۰ صحبت های بســیاری پیرامون بازار 
انرژی شد اما دســتان قدرتمندی نگذاشتند 
بازار کار خــود را انجام دهد کــه نیروگاه ها 
فرصت افزایش راندمان را نداشتند و در نتیجه 
شاهد ناترازی هستیم. بورس انرژی به همت 
سیاســت گذاران بازار سرمایه تشکیل شد اما 
متأسفانه برق به کالای اقتصادی تبدیل نشده 
است. اگر برق به کالای اقتصادی تبدیل شود 

مشکل ناترازی آن هم حل می شود.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تاکید کرد: 
دغدغه مسئولان کشور چندین سال است که 
رشد اقتصادی است که این امر در سایه رشد 
تولید داخلی اتفاق می افتاد در حالی که برخی 
از کارخانه جان ما در ۶ ماهه ابتدایی ســال ۴ 
ماه امکان تولید داشتند و ما باید تلاش کنیم 
با همکاری وزارت نیرو کالای برق را به کالای 

اقتصادی تبدیل کنیم
وی ادامه داد: اگر بازار برق را درست کنیم بازار 
اوراق بهادار و همان صرفه جویی جایگاه خود را 
پیدا می کند و می تواند در کاهش ناترازی برق 
مؤثری باشد در غیر این صورت کارکرد خود را 
از دست می دهد. سرمایه گذاران عزم سرمایه 
گذاری ۱۰ همتی را دارند که این میزان از سرمایه 
نیمی از معاملات بازار بورس در روز اســت. به 
گفته صیدی؛ به علت ناترازی انرژی و قطعی برق 
صنایع، در شش ماه نخست سال ۱۴۰۳ نسبت 
به مدت مشابه سال گذشــته کاهش تولید در 

صنعت خودرو، معدن و فلزات داشته ایم.

شــروع به کار بــازار گواهی 
صرفه جویی برق

کارشــناس حوزه بورس انرژی در خصوص 
مزایای گواهی صرفه جویی برق بورس انرژی 

نکاتی را مطرح کرد.
گواهی صرفه جویی بــرق، اوراق بهادار قابل 
معامله ای است که بیانگر حق مالکیت بر مقدار 
مشخصی از برق صرفه جویی شده است. این 
گواهی بر مبنای گزارش امکان سنجی، توجیه 
فنی، اقتصادی، مالی و زیست محیطی طرح 
صرفه جویی انرژی در یک بازه زمانی مشخص، 
توسط نهاد های تخصصی و فنی بازار و با تایید 
کمیســیون صرفه جویی انرژی، توسط ناشر 
صادر می شود. گواهی که حالا امروز ۲۰ آذرماه 
در بازار بهینه ســازی انرژی و محیط زیست 
افتتاح می شود و رضا هوشــمند کارشناس 
حوزه بورس انرژی در خصوص برخی از مزایای 
آن در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی باشــگاه 
خبرنگاران جوان گفــت: گواهی صرفه جویی 
انرژی به عنوان ابزاری کلیدی در بهینه سازی 
مصرف انرژی اهمیت ویژه ای دارد این گواهی 
دارای مزایای مختلفی است که از جمله آنها 
می توان به بحث سرمایه گذاری در این حوزه 
اشاره کرد چرا که به ســبب کارایی این بازار 
سرمایه گذاری در این حوزه جذاب خواهد شد 
همچنین باید به بحث های محیط زیســتی، 

افزایش شفافیت و کارایی هم اشاره کرد.
همچنین این کارشــناس حوزه بورس انرژی 
می گوید: گواهــی صرفه جویی انرژی نه فقط 
برای تســویه قبض برق مصرفی صنایع قابل 
استفاده اســت، بلکه برای کاهش هزینه های 
ناشی از اضافه مصرف صنایع هم کاربرد دارد 
که این یک مزیت برای صنایع محسوب خواهد 
شــد در نهایت بهینه ســازی مصرف انرژی، 
کمک به رفع ناترازی در کشور از دیگر مزایای 

این گواهی به شمار می رود.
گفتنی اســت، پیش از هم نقوی مدیرعامل 
بورس انرژی به باشگاه خبرنگاران جوان گفته 
بود: صنایع با خریــد گواهی صرفه جویی برق 
دچار قطعی برق نمی شــوند و این یک مزیت 

مهم برای صنایع محسوب می شود.
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وزیر جهاد کشاورزی به واردات حدود یک میلیارد 
دلاری میوه های گرمسیری به کشــور اشاره کرد و 
گفت: سالانه ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون دلار بابت واردات 

موز از کشور خارج می شود.
به گزارش تســنیم به نقل از پایگاه اطلاع رســانی 
وزارت جهاد کشاورزی، غلامرضا نوری روز دوشنبه 
۱۹ آذر در همایش گرامیداشــت روز دانشــجو در 
ســالن اجتماعات امام خمینی )ره( دانشــکدگان 
کشاورزی و منابع طبیعی دانشــگاه تهران در کرج 
گفت: تشکل های دانشجویی که دغدغه آینده را دارند 
به عنوان بهترین کنترل کننده و نظارت کننده شعارها 
و عملکرد دولت خواهند بود، دولت چهاردهم پای 

وعده هایش ایستاده و بر آن تاکید می کند.
وی با تاکید بر افزایش تعامل دولت با دانشــجویان 
اظهار داشت: دانشجویان و نخبگان باید عملکرد دولت 
را بررسی و نظارت کنند و در جاهایی که از تکالیف 
و وظایف خود منحرف می شــود، به نقد بپردازند. 
نوری اضافه کرد: ما از رویکرد روشنگرایانه و  آگاهانه 
دانشجویان برای بهبود و توســعه کشور استقبال 
می کنیم و این سیاستی است که دولت چهاردهم 

پیش رو دارد.
وزیر جهادکشــاورزی درباره شعار دولت چهاردهم 
مبنی بر "وفاق ملی" توضیح داد: برخی تلقی شان از 
شعار  وفاق ملی در دولت چهاردهم این است که در 
پست های دولتی سهم بری کنند در حالی که منظور 
از وفاق ملی، درک و فهم مشترک در مورد معضلات 
کشور و  توافق بر سر حل آن با استفاده از شایستگان 

و افراد توانمند است.
وی درباره بخش کشاورزی نیز گفت: در قانون اساسی 
کشــور، خودکفایی یکی از تاکیدهای مصرح است 
ضمن آن که بنیانگذار کبیــر انقلاب و مقام معظم 
رهبری بر آن تاکیــد دارند. نوری اذعــان کرد: در 
گفتمان داخلی، بنا داریم امنیت غذایی را کامل کنیم 
و ما امنیت غذایی را در این می بینیم که تراز تجاری 

کشاورزی، مثبت شود.
وی با بیان این که برای تامین امنیت غذایی از دانش 
و علم باید بهره برد، تصریح کــرد: امیدمان بر این 
اســت که با انجام کارهای کارشناسی و روش های 

نوین از آب و خاک به درســتی استفاده کنیم. وزیر 
جهاد کشاورزی به واردات حدود یک میلیارد دلاری 
میوه های گرمسیری به کشور اشــاره کرد و گفت: 
با استفاده از آب های شــیرین در جنوب کشور که 
به خلیج فارس می ریزد، می توان ظرف چهار سال 
حداقل موز مورد نیاز کشــور را تولید کرد بدون آن 
که به منابع تولید آسیب بزنیم. به گفته وی ، سالانه 
۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون دلار بابت واردات موز از کشور 

خارج می شود.
نوری گفت: یکی از ظرفیت هایی است که در کشور 
هنوز فعال نشده اســت، دانش بومی باید کاربردی 
شود. کشور علاوه بر ظرفیت آب و خاک، دارای افراد 
دانشمند و هوشمند است و باید از آنان برای توسعه 

کشور استفاده کند.
وی بر حفاظت از محیط زیســت، جنگل ها و منابع 
طبیعی تاکید کرد و گفت: تکلیف داریم که در همه 
فعالیت های کشاورزی حفاظت از  محیط زیست را 
در نظر بگیریم، در این راستا برای مصرف بهینه آب 
برنامه ریزی کردیم تا فشار بر منابع آبی کشور وارد 
نشود، منابع آبی کشــور در دهه های گذشته مورد 
غفلت قرار گرفته و بخشــی از آب های زیرزمینی 

مصرف و تخلیه شده است.
وزیر جهاد کشــاورزی، پایش سلامت محصولات 
کشاورزی را از دیگر وظایف وزارت جهادکشاورزی 
دانست و تصریح کرد: میزان تولید و مصرف کود و سم 
در بخش کشاورزی کشور مشخص و محصولات ما از 
بسیاری از کشورها سالم تر است. وی افزود: مصرف 
محصولات ارگانیک آرزوی ما است، اما مصرف این 
محصولات در کشورهای توسعه یافته نیز به ۲ درصد 

نرسیده است.
نوری شناســنامه دار کردن زمین های کشاورزی 
و محصــولات را از اقدامــات و برنامه هــای وزارت 
جهادکشاورزی برشمرد و گفت: بسیاری از برنامه های 
ما منتظر دانشجویان رشته های کشاورزی است که 
پس از فارغ التحصیل شدن، جذب بخش خصوصی، 
شرکت های خدمات فنی و مهندسی و دانش بنیان 
شوند و برای رسیدن به امنیت غذایی پایدار، به اجرای 

آن کمک کنند.

عضو هیات مدیــره اتحادیه مشــاوران املاک 
تهران با بیان اینکه تحــرکات بازارهای موازی 
نشان می دهد که قیمت در بازار مسکن تا پایان 
سال افزایشی خواهد بود، گفت: افزایش قیمت در 
بازارهای موازی از جمله ارز، طلا و خودرو قیمت 
مسکن را هم بالا برد که در این شرایط احتمال 
افزایش نرخ حامل های انرژی به این عوامل گرانی 

مسکن اضافه شده است.
سعید لطفی، عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران 
املاک تهران در گفت وگو با ایلنا درباره آخرین 
وضعیت بازار مسکن اظهار داشت: در حال حاضر 
به دلیــل کاهش قدرت خرید مــردم و افزایش 
ادامه دار قیمت ها، در بازار مســکن رکود تورمی 
حاکم است که این شــرایط به هیچ وجه به نفع 
اقتصاد نیست و در این وضعیت بازار، خانه اولی ها 

از چرخه خرید خانه حذف شده اند.
وی ادامه داد: تا زمانی که خانه اولی ها وارد چرخه 
خرید مسکن نشــوند،  نمی توان رونق را در بازار 
مسکن مشاهده کرد و یکی از موانع اصلی برای 
ورود خانه  اولی ها به بازار مسکن، بانک ها هستند.

عضو هیات مدیــره اتحادیه مشــاوران املاک 
تهران با بیان اینکه بانک ها به تعهدات خود عمل 
نمی کنند،  گفت: بانک ها حتی در حوزه نهضت 
ملی مسکن هم به تعهدات خود عمل نکردند و از 
دلایل کُندی این پروژه، توقف تسهیلات دهی در 

شبکه بانکی است.
لطفی با اشاره به مدت زمان انتظار خانه  اولی ها 
برای ورود به بازار مسکن و خانه دار شدن، اظهار 
داشت: طبق آمارها و مطالعات انجام شده در حال 
حاضر مدت زمان خانه دار شــدن خانه اولی ها 
حدد ۱۵۲ سال اســت. در حال حاضر نیمی از 
درآمد خانوار مستاجر صرف هزینه های مسکن 
می شود و در شــرایطی که درآمد خانوار با تورم 
همخوانی ندارد، کدام خانواده خانه اولی مستاجر 
امکان پس انداز برای خرید خانه را خواهد داشت؟

وی  تاکید کرد: افزایش قیمت در بازارهای موازی 
از جمله ارز، طلا و خودرو قیمت مســکن را هم 
بالا برد که در این شــرایط احتمال افزایش نرخ 

حامل های انرژی به این عوامل گرانی مســکن 
اضافه شده و همین افزایش قیمت در بازارهای 
موازی قدرت خریــد مردم در بازار مســکن را 

کاهش داده است.
عضو هیات مدیره اتحادیه مشاوران املاک تهران 
درباره ضرورت افزایش سقف وام خرید مسکن 
گفت: حداقل ۸۰ درصد هزینه خرید مســکن 
باید از محل وام تامین شود و خانواده تهرانی باید 
این امکان را داشته باشند که برای خرید خانه ۵ 
میلیارد تومانی به وام ۳ میلیارد تومانی دسترسی 
داشته باشد. این تســهیلات هم باید با نرخ بهره 
پایین در اختیار خانواده ها به ویژه خانه اولی ها 
قرار بگیرد. لطفی با اشــاره به محدودیت منابع 
بانکی برای افزایش سقف تسهیلات بانکی اظهار 
داشت:  اگر سیاست دولت خانه دار کردن مردم 
است باید بخشی از منابع شبکه بانکی را به این 
سمت هدایت کند. اما در حال حاضر موضع این 
است که خود بانک ها عامل افزایش قیمت مسکن 
هستند چراکه نه تنها ارایه تسهیلات به این بخش 
را محدود کرده اند بلکه منابع را متوجه پروژه های 
ساخت و ساز مسکن شرکت های ساختمانی زیر 

مجموعه بانک ها می کنند.
وی افزود: بانک ها هم سازنده مسکن شده اند و 
هم مسکن را خرید و فروش می کنند و در واقع به 
قیمت گذار مسکن در بازار تبدیل شده اند و بعضا 
عامل افزایش قیمت مسکن در بازار هستند. اگر 
امروز بانک ها می گویند کــه منابعی در اختیار 
ندارند به این دلیل است که با منابع خود ملک و 
مستغلات خریده اند تا از تورم آن استفاده کنند 
و ارزش بهــای دارایی خــود را افزایش داده اند 
بنابراین هر چه ملک گرا ن تر شود به نفع بانک ها 
خواهد بود و با خرید ملک ناترازی خود را جبران 

می کنند.      
لطفی درباره وضعیت بازار مسکن تا پایان سال 
گفت: تحرکات بازارهای موازی و ادامه افزایش 
قیمت ها در بازار ارز نشان می دهد که قیمت ها 
در بازار مسکن هم متناسب با بازارهای ارز، طلا، 

خودرو و...  افزایش پیدا می کند.    

دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه با 
تاکید بر خودکفایی ایران در تولید جوجه یکروزه 
اظهار کرد: روزانه ۱۰ هــزار تن مرغ به مردم توزیع 

می شود.
به گزارش ایسنا، محمدرضا صدیق پور  - دبیر انجمن 
صنفی تولیدکنندگان جوجه یکروزه - در پنجمین 
جشنواره ملی گاو هلشتاین ایران تهران که همزمان 
با اولین نمایشــگاه تخصصــی دام و طیور صنایع 
وابسته تهران در محل نمایشــگاه های بین المللی 
شهر آفتاب برگزار شد، اظهار کرد: ما سال گذشته 

در این بازه زمانی واردکننده بودیم، ولی امسال برای 
دی ماه ۱۵۰ میلیون تولید جوجه یکروزه داشتیم.

وی افزود: امروز اگر مطرح می شود که روزانه حداقل 
۱۰ هزار تن مرغ بر سر ســفره مردم است به دلیل 
زحمت تولیدکنندگان است. ما بیشتر فعال بخش 
هستیم و زحمات باید ارائه شود. موضوع مهم این 
است که زیرساخت های تولید برای ما فراهم است و 
تولیدکننده ای که تولید می کند می داند که هزینه 
تولید خود را دریافــت می کند و این به دلیل توجه 
دولت به تامین نقدینگی مورد نیاز تولیدکنندگان 

اســت. صدیق پور در پایان تصریح کرد: در ســال 
جاری دیگر مسئولین دغدغه صف مرغ را نداشتند 
و به وفــور تولید داخلی داشــتیم و امیدواریم این 
 همکاری بخش دولتی با بخــش خصوصی تداوم 

داشته باشد.
گونه های ژنتیکی سایر کشورها با ایران قابل قیاس 
نیست. مجتبی عالی - مدیرعامل اتحادیه دامداران 
- نیز در ایــن همایش، اظهار کــرد: خواهش ما از 
تولیدکنندگان این است که برای رسیدن به امنیت 

غذایی همدلی بیشتری داشته باشند.

کاظمی - نماینده جشنواره ملی گاو هلشتاین - نیز 
در این همایش اظهار کرد: این جشنواره با ۲۴ سال 
اختلاف زمانی در تهران برگزار شد. این جشنواده دو 
ویژگی  منحصر به فرد دارد که ۱۰۰ درصد اقدامات 
آن توســط بخش خصوصی انجام شده و هیچ نهاد 

دولتی در آن مشارکت نداشته است.
وی افزود: صنعت گاو شــیرده با قدمت ۶۰ ســال 
گونه بومی ایران شده اســت. اهداف مهم برگزاری 
جشنواره، صادرات اســت و خواهش می کنیم این 
شــرایط را مغتنم شــماریم. هیچیک از گونه های 

ژنتیکی کشــورهای دیگر قابل قیاس با گونه های 
ژنتیکی کشور ما نیستند.

کاظمــی ادامه داد: یکــی از مشــکلات اصلی در 
برگزاری چنین نمایشــگاه هایی نداشــتن محیط 
مناسب برای برگزاری است. بیش از ۳۷۸ دام و بیش 
از ۷۲ دامدار در ایــن همایش ثبت نام کردند اما به 
دلیل مخاطرات آلودگی که وجود داشت، سازمان 
دامپزشکی کشور با تعداد محدود دام در سطح ۵۰ 
راس موافقت کرد. وی در پایان افزود: انتظار داریم 

که از تولیدکنندگان حمایت کافی انجام شود.

بانک ها قیمت گذار مسکن شده اندخروج سالانه ۸۰۰ میلیون دلار ارز با واردات موز

توزیع روزانه ۱۰ هزار تن مرغ در کشور

گروه اقتصاد ایران وجهان
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ضرورت حرکت به سمت اقتصاد تولیدی
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

یکی از اشکالات اساسی که در روند تولید مشکل ایجاد کرده خود شکل و ماهیت اقتصاد کشور است. 
متاسفانه اقتصاد ایران، اقتصاد خدماتی است نه اقتصاد تولیدی. بنابراین حرکت در جهت تحقق رشد 
تولید کار سختی است. زمانی می توانیم در مسیر رسیدن به شعار ســال قرار بگیریم که نوک پیکان 

اقتصادی را از سمت خدمات به سمت تولید نشانه برویم.
در همین رابطه انتقــادات جدی به بانک ها وارد اســت بر این مبنا که بانک ها که ســال ها محوریت 
حمایت های پولی یا تامین نقدینگی بنگاه های تولیدی و خدماتی بوده اند نه تنها در راستای حمایت از 

تولید قدمی برنداشته اند بلکه انتقادات جدی به عملکرد آن ها وجود دارد. 
با بررسی کارنامه بانک ها در ارائه تسهیلات به تولید مشاهده می شود که اصلی ترین موضوع مورد نظر 
بانک ها برای ارائه تسهیلات اعطای سود بوده است نه کمک به بنگاه های کشور، این نوع هدف گذاری 
در فعالیت بانک ها باعث شده نظام بانکی کشور به عنوان یک رقیب برای بنگاه های تولیدی و خدماتی 
حاضر شود و درعین حال به سمت بنگاه داری حرکت کنند و از محل سودی که از طریق تسهیلات به 
کارفرمایان و بنگاه ها می دهند روز به روز فربه تر شوند و هزینه های جانبی گسترده تری را برای خود 

تعریف کنند.
زمانی که نهادهای مالی و پولی بزرگی چون نظام بانکی کشــور به سمت فعالیت های خدماتی، بنگاه 
داری و سودجویی رو آورده قطعا کار را بر تولید به شدت سخت کرده است. درچنین شرایطی که کشور 
باید جهت گیری اقتصادی خود را به سمت رونق و افزایش تولید قرار دهد حتما نیازمند واردات کالاهای 
سرمایه ای و ابزار و ماشین آلات برای رونق دادن به تولید هستیم، متاسفانه در این بخش به شدت با 

مشکل مواجه هستیم.

مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران گفت: در دو ماه گذشته 
این شرکت مسیرهای جدید هوایی را راه اندازی کرده و تا پایان سال هم چند 

مسیر هوایی دیگر اضافه می شود.
شمس الدین فرزادی پور در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه به دلیل افزایش 
تعاملات اقتصادی، افزایش تقاضا و به تبع آن تامین تقاضا، شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران برنامه ریزی هایی در خصوص افزایش پروازها و ایجاد 
مسیرهای جدید انجام داده است، گفت: به همین دلیل پرواز مشهد_ دمام_ 

مشهد را از دو پرواز به چهار پرواز در هفته افزایش دادیم.
وی در پاسخ به اینکه ایران ایر چه برنامه هایی برای افزایش مسیرهای هوایی 
خود دارد؟ افزود: ایران از لحاظ اســتراتژیک در منطقــه ای قرار دارد که ۱۳ 
همسایه آبی و خاکی داشته و تعاملات گســترده ای با همسایگان خود دارد.

بنابراین لازم اســت برای توسعه اقتصادی میان کشــورها پروازها به منطقه 

افزایش یابد. مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی تصریح کرد: قبلا 
پرواز تهران_ دبی نداشتیم که این پرواز برقرار شد. پرواز اهواز_ دبی را از دو 
پرواز به ســه پرواز افزایش دادیم. پرواز به کراچی قطع بود که مجددا در حال 
برنامه ریزی برای برقراری آن هستیم. پرواز به کابل نداشتیم که آن هم برقرار 
شد. پرواز به استانبول را روزانه کردیم. همچنین در حال حاضر پرواز به باکو 

داریم.همه این موارد در این دوماهه اتفاق افتاده است. 
وی با اشاره اضافه کرد: پرواز  تهران - بمبئی قبلا انجام می شد اما مدتی متوقف 
شد که مجددا آن را برقرار کردیم. این اتفاق مهمی است زیرا انتقال بار هم انجام 
می شود. از مهرماه این پروازها از سرگرفته شده است. به گفته وی، از راه اندازی 
مسیرهای جدید نقش مهمی در صادرات و واردات کالاهای  مختلف دارد و آن 

را تسهیل می کند.
فرزادی پور با بیان اینکه تا پایان سال حداقل چهار الی پنج مسیر هوایی جدید 

نیز خواهیم داشت، گفت: به دنبال مسیرهای آسیای شرقی و برنامه ریزی برای 
راه اندازی آنها هستیم.

وی همچنین به افزایش پروازهای این شــرکت هواپیمایی در مناطق جنوبی 
کشور و احیای کریدور جنوبی کشور اشاره کرد و گفت: پروازهایی برای مناطق 
نفتی قرار دادیم. پرواز ابوموسی را به چهار روز در هفته رساندیم. پرواز عسلویه 

به کیش و بندر به اهواز نیز برقرار شده است.
مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه یک هواپیما 
ایرباس ۳۲۰ را بعد از چهار ســال زمین گیری به شبکه پروازی بازگرداندیم، 
گفت: یک فروند هواپیمای میانبرد روزی ۱۲۰۰ صندلی و هشت سکتور پرواز 
دارد. یعنی در هفته ۵۶ پرواز اضافه می کنــد. در ماه نیز این هواپیما ۳۶ هزار 
صندلی اضافه خواهد کرد. وقتی یک هواپیما اضافه می شود به اقتصاد شرکت 

کمک بیشتری خواهد شد.

بازرس اتحادیه سراســری مرغداران گوشتی کشــور اظهار کرد: قطعی های 
بیش از دو سه ساعته برق در مناطق گرم تا ۲۰ درصد به مرغداری ها خسارت 
وارد می کرد. به گزارش ایسنا، سید حسن مهدی - بازرس اتحادیه مرغداران 
گوشتی کشور و دبیر همایش مرغداران گوشتی کشور - امروز در نشست خبری 
اولین نمایشگاه تخصصی دام طیور و صنایع وابسته تهران اظهار کرد: ۱۰ هزار 
مرغداری کشــور تا ۴ ســال آینده از انرژی های تجدید پذیر از جمله انرژی 

خورشیدی  استفاده خواهند کرد.
وی با بیان اینکه قطعی های اخیر برق و گاز و سوخت مرغداری ها تلفات زیادی 
به مرغداری ها وارد کرده است، ادامه داد: قطعی های بیش از دو سه ساعته برق 
در مناطق گرم تا ۲۰ درصد به مرغداری ها خسارت وارد می کرد. بازرس اتحادیه  
سراسری مرغداران گوشتی کشور ادامه داد: درصورت قطعی برق سهم انرژی در 
هزینه مرغداری ها ۱۰ تا ۲۰ درصد افزایش می یابد که اگر از همین الان به فکر 

استفاده از انرژی های نو نباشیم در چند سال آینده دچار بحران خواهیم شد.
وی تصریح کرد: وزارت جهادکشــاورزی هم پیگیری می کنــد که اعتباری 
برای مجهز ســازی مرغداری های کشــور به انرژی های تجدیدپذیر و عمدتا 

خورشیدی برای حمایت و ارائه تســهیلات در نظر گرفته شود. مهدی گفت: 
هدف از برگزاری نمایشــگاه، تبادل نظر و ارائه آخریــن یافته ها و اطلاعات، 
شناسایی چالش ها و بررسی راهکارها و افزایش بهره وری است و تلاش می شود 
که پیام تولیدکنندگان را به مسئولان برسانیم. وی ادامه داد: این همایش ملی 
در راستای احقاق ۳ هدف محوری برگزار می شود. تبادل نظرات در حوزه های 
مختلف صنعت طیور گوشتی و اســتفاده از آخرین آرا کارشناسان و متولیان 
صنعت نخستین محور است. دومین محور، تلاش در جهت شناسایی چالش ها 
و بررسی راهکارهای برون رفت از این چالش ها و استفاده از ظرفیت ها به منظور 
ارتقا بهره وری و سطح کیفی صنعت طیور است. سومین هدف هم انتقال پیام 

سربازان تأمین امنیت غذایی به مسئولان کشور خواهد بود.
مهدی در ادامه به محورها پرداخت و اظهار کرد: نقش فناوری نوین ســاخت 
خوراک در بهره وری صنعت طیور، بررســی وضعیت بیماری های ویروســی 
طیور، اهمیت صنف و روز کشتار در پرورش جوجه های گوشتی و بررسی روند 
اقتصادی مرغ گوشتی، بررسی مدیریت پرورش جوجه های گوشتی از جوجه 
کشــی تا مزرعه، تجهیزات کارآمد حلقه گم شــده در زنجیره مرغداری های 

گوشتی، استفاده از انرژی های تجدیدپذیر که قطعی برق موجب تلفات بسیاری 
از جوجه ها به ویژه در مناطقی گرمســیر با تراکم بالا بوده است، بررسی نقش 
تعاونی ها و تشــکل ها در توسعه بخش کشــاورزی و صنعت طیور گوشتی از 

محورهای همایش صنعت طیور و صنایع وابسته است.
بازرس اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی کشــور به حمل و نقل استاندارد 
از جمله چالش های صنعت طیور اشــاره کرد و گفت: حمل استاندارد یکی از 
دغدغه های صنایع طیور در مرکز، جنوب و جنوب شرقی است. امروز جوجه 
یک روزه تولید و با شرایط نامساعد حمل می شود که منجر به تلفات شده است.
وی در پایان در پاسخ به این پرسش که آیا در این حوزه قرار است خودروهایی 
با کاربری خاص تولید شــود؟ عنوان کرد: در راســتای افزایــش بهره وری 
و استانداردســازی ماشــین های حمــل در حال بررســی اســت. در حوزه 
استانداردسازی مذاکرات انجام شده و چالش صنعت طیور در حوزه حمل غیر 
استاندارد اعلام شده است. مطالعات در حوزه استانداردسازی حمل در حال 
انجام است و نتایج مطالعات به عنوان پایلوت در مرغداری های استان کرمان 

اجرایی می شود.

سخنگوی صنعت آب از پرشدگی ۲۰ درصدی سد های پنج گانه استان تهران خبر داد. 
به گزارش مهر به نقل از وزارت نیرو، عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب کشور در 
برنامه تلویزیونی با ارائه گزارشی از آخرین وضعیت بارندگی در کشور و به ویژه استان 
تهران با بیان اینکه پاییز خشکی را پشت سر می گذاریم، گفت: تاکنون میزان بارندگی 
در مقیاس کشوری حدود ۳۵ میلمتر بوده است که نسبت به شرایط نرمال، حدود ۲۳ 
درصد کاهش را نشان می دهد. وی افزود: در تهران حدود ۴۸ میلیمتر بارش دریافت 
شده که نسبت به شرایط نرمال تهران، حدود ۱۷ درصد عقب هستیم، ولی باید توجه 
کنیم که شرایط نرمال کشور ما، نرمال یک اقلیم خشک و نیمه خشک است و با نرمال 
یک کشور اروپایی با بارش زیاد متفاوت است. در کشور ما، منابع آب در اختیار، حدود 
یک سوم بارش متوسط جهانی است و در مقیاس کشورهای پرآب و پربارش مانند 

کشورهای اروپایی سهم پایین تری دارد.
بزرگ زاده با بیان اینکه به طور کلی بیشتر بارش های کشور در ماه های زمستان و یکی 
دو ماه اول بهار دریافت می شود، ادامه داد: در سال گذشته در همین زمان حدود ۳۴ 
میلیمتر بارش دریافت کردیم که دو درصد نسبت به سال گذشته جلوتر هستیم و تقریباً 
بارش های امسال مشابه سال گذشته است. سخنگوی صنعت آب درخصوص میزان 
بارش های تهران نیز گفت: تهران تاکنون حدود ۴۸ میلیمتر بارش دریافت کرده که در 

شرایط نرمال باید ۵۸ میلیمتر بارش داشته باشد و این نشان دهنده ۱۷ درصد کاهش 
میزان بارندگی تهران در سال آبی جاری است.

وی با ارائه گزارشی از وضعیت مجموع سدهای کشور نیز گفت: در سال جاری ۳.۷۰ 
میلیارد مترمکعب آب وارد سدهای کشور شــده که این مقدار در مدت مشابه سال 
گذشته ۳.۷۹ میلیارد مترمکعب بوده و دو درصد کاهش را نشان می دهد. خروجی 
سدها نیز در سال آبی جاری ۵.۶۰ میلیارد مترمکعب است که نسبت به گذشته که 

۵.۶۷ میلیارد مترمکعب بوده و با یک درصد کاهش همراه است.
بزرگ زاده، حجم آب فعلی سدهای کشور را ۲۲.۶۶ میلیارد مترمکعب عنوان کرد و 
گفت: این میزان در سال گذشته در همین زمان حدود ۲۰ میلیارد مترمکعب بوده و 
با مدیریتی که همکاران من در شرایط مخزن ایجاد کرده اند، حدود ۱۲ درصد نسبت 
به سال گذشته وضعیت موجودی بهتری داریم و درصد پرشدگی سدها در این لحظه 
۴۴ درصد است. وی موجودی ۵ سد تهران را با حدود ۳۷۳ میلیون مترمکعب، دارای 
۲۰ درصد پرشدگی خواند و افزود: اکنون سد امیرکبیر ۶۳ میلیون مترمکعب آب دارد 
و درصد پرشدگی آن حدود ۳۵ درصد است؛ سد لتیان ۲۵ میلیون مترمکعب با ۳۴ 
درصد پرشدگی، ســد لار ۲۴ میلیون مترمکعب با ۳ درصد پرشدگی، سد طالقان با 
فاصله دور از تهران حدود ۲۳۹ میلیون مترمکعبب آب و حدود ۵۴ درصد پرشدگی و 

سد ماملو نیز ۳۴ میلیون مترمکعب آب که ۱۴ درصد پرشدگی دارد. بزرگ زاده با بیان 
اینکه این آمار به ما می گوید باید مدیریت مصرف به طور کلی در ایران و در کلان شهر 
تهران رعایت شود، تأکید کرد: در مورد مصرف آب، ما با تهران آبی روبرو هستیم؛ تهران 
آبی که شامل البرز، بخشی از قزوین و بخش های دیگری نیز می شود و شاید حدود ۲۰ 
میلیون را پوشش می دهد. همه ما داریم از منابع آب مشترک مصرف می کنیم و اگر 
رعایت نکنیم و مدیریت مصرف را الگو قرار ندهیم، ممکن است آسیب زا باشد و رفاه 
عمومی جامعه را پایین بیاوریم. سخنگوی صنعت آب کشور با بیان توصیه هایی در 
خصوص مدیریت مصرف اظهار داشت: مدیریت مصرف نیز کار سختی نیست؛ کافی 
است با خودمان عهد ببندیم که در حمام رفتن ۱۰ ۱۵ درصد شدت فشار آب را کم کنیم 
و از مدت آن نیز، همین مقدار را کم کنیم. همچنین در هنگام شستن دست ها فشار آب 
را کم کنیم. بهترین شیوه کاهش مصرف آب، کاهش باز بودن و کاهش فشار آب است.

وی در بخش دیگری از ســخنان خود درخصوص برنامه های وزارت نیرو به منظور 
مدیریت تنش آبی در کشور خاطرنشان کرد: آب یک مقوله فرابخشی است که وزارت 
نیرو به تنهایی نمی تواند مسائل آن را حل کند و باید دستگاه های دیگر اعم از سازمان 
برنامه و بودجه، مجلس، قوه قضائیه، وزارت جهاد کشاورزی، شهرداری ها، وزارت کشور، 

وزارت صمت و سایر نهادها نیز با بهبود در الگوی توسعه به حل مشکلات آب کنند.

عضو اتاق بازرگانی ایران بــا موقتی خواندن نوســانات ارزی اخیر دلایل 
نوسانات ارز را در این روزها اعلام کرد.

ســیدعلی حســینی، عضو اتاق بازرگانی ایران در گفتگو با مهر با موقتی 
خواندن نوســانات ارزی اخیر گفت: با نگاهی به اتفاقات سالهای گذشته 
همواره بازار ارز در چنین روزهایی )از اواســط آبان تا اواســط دی ماه( با 
نوسانات سنتی و همیشگی مواجه می شد. دلیل اصلی آن هم نزدیک شدن 
به آغاز ســال جدید میلادی و نیاز شــرکتهای تجاری ایرانی برای تسویه 
حســاب ارزی با طرف های خارجی خود بوده که طبیعتاً تقاضا را بالا برده 
است. در واقع در این ایام حتی اگر اتفاق سیاســی و امنیتی هم رخ نداده 

باشد، باز هم شاهد نوسانات ارزی بودیم.
وی اظهار داشت: این در حالی است که در ماه های اخیر بارها شاهد اتفاقات و 
رویدادهای سیاسی و امنیتی در منطقه و جهان بودیم که طبیعتاً هر کدام از 
آنها مثل صدور قطعنامه شورای حکام، انتخابات آمریکا و همچنین اتفاقات 
اخیر در سوریه در ایجاد موج روانی در بازار ارز بی تاثیر نبوده است. به همین 
دلیل نباید از چنین نوساناتی تعجب کرد؛ حتی شاید تا پایان سال باز هم با 
هیجان و نوسانات روانی در بازار ارز مواجه شویم. البته بانک مرکزی باید با 
تکیه بر توان تنظیم گری خود بسیار فعال تر از قبل وارد عمل شود تا با توجه 

به ورودی های ارزی، بتواند بازار را به خوبی کنترل و مدیریت کند.
عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه قیمت کنونی دلار با توجه به نرخ 
تورم چندان عجیب و دور از ذهن نیست، گفت: با توجه به نرخ تورمی که در 
بازار وجود دارد، نرخ کنونی ارز به ویژه دلار در بازار آزاد چندان غیر معقول 
نیســت. به ویژه آنکه نرخ کنونی ارز با توجه به نرخ تــورم و روند کنترل و 
مدیریت بانک مرکزی، رفته رفته از سوی بازار پذیرفته شده و یک اتفاقِ نظر 
نســبی روی محدوده نزدیک به این نرخ به وجود آمده است. هر چند که 
من همیشه معتقدم داشتن نرخ ثابت در بازار ارز حتی اگر نرخ بالایی هم 
باشد به مراتب از نوسانات و تغییرات مداوم قیمت، بسیار بهتر و منطقی تر 
اســت؛ چون بازار و اقتصاد ایران می تواند پس از مدتی خود را با نرخ ثابت 

ارز هماهنگ کند.
حسینی با اشاره به تأثیر عرضه سکه سال ۱۴۰۳ و شمش طلا در کنترل 
قیمت ها در بازار گفت: ضرب و عرضه سکه های ســال ۱۴۰۳ و برگزاری 
حراج های متعدد از سوی بانک مرکزی در مرکز مبادله ایران توانست تا حد 
قابل توجهی بر حباب سکه تأثیرگذار باشد و قیمت را کاهش دهد. طبیعتاً 
با توجه به وظیفه تنظیم گری بانک مرکزی می شد چنین اقدامی را پیش 
بینی کرد و حتی می توان این تصمیم را اقدامی کارســاز و مثبت از سوی 

بانک مرکزی خواند.
وی افزود: یکی دیگر از نتایج مثبت عرضه و ضرب سکه سال ۱۴۰۳، کوتاه 
شدن دست دلالان و واسطه گران از بازار سکه و طلا بود و به نحوی شرایط 
را برای مصرف کنندگان واقعی فراهم کرد تــا بتوانند در صورت تمایل به 
راحتی در بازار رسمی طلا و سکه خریداری کنند. از سوی دیگر پیام مثبتی 
برای صندوق های طلا در کارگزاری های بورس بود تا برخی افراد بتوانند 
بخشی از سرمایه و دارایی خود را به این حوزه وارد کنند تا این سرمایه های 

سرگردان، تجمیع و در نهایت در بخش های مثبت سرمایه گذاری شود.

دولــت چهاردهم بــا هدف 
حمایت از بخش واقعی اقتصاد 
و دســتیابی به رشد اقتصادی 
مطلوب، تامین مالی را با جدیت 
دنبال می کنــد و در کنار آن 
پرداخت تسهیلات خرد به مصرف کنندگان را نیز توسط 
شبکه بانکی در دستورکار دارد. به گزارش تسنیم، اقتصاد 
ایران اقتصادی بانک محور است و همواره بار تامین مالی 
بنگاه ها بر دوش نظام بانکی بوده است. بر اساس آمار بیش از 
۹۰ درصد نظام تامین مالی توسط بانک ها انجام می شود. از 
این رو تسهیلات پرداختی توسط شبکه بانکی چه  در بخش 
تسهیلات کلان و چه تسهیلات خرد برای مصرف کنندگان 
نهایی نقش مهمی در گردش مالی بین تولیدکنندگان و 

مصرف کنندگان و در کل اقتصاد داراست.
در این راستا تأمین سرمایه در گردش بخش های مختلف 
اقتصادی، تداوم پرداخت تســهیلات در جهت حمایت 
از تولیدکنندگان به ویژه بنگاه های کوچک و متوســط و 
شرکت های دانش بنیان و پیشران، تامین مالی زنجیره تولید 
کالاها و خدمات از طریق طرح گواهی اعتبار مولد )گام( و 
سایر ابزارهای تامین مالی زنجیره ای، پرداخت تسهیلات 

موضوع اجرای قانــون جهش تولید مســکن و پرداخت 
تسهیلات به شــرکت های دارویی از مهمترین اقدامات 
شبکه بانکی در راســتای حمایت از بخش های مختلف 
اقتصاد کشور است. پرداخت انواع تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج، فرزندآوری و اشتغال نیز در بخش تسهیلات خرد 
توسط شبکه بانکی پیگیری شده اســت. در این گزارش 
نگاهی آماری به اقدامات شبکه بانکی در بخش تسهیلات 
پرداختی داریم. شبکه بانکی طی ۸ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ 
مبلغ ۴ هزار و ۲۹۵ همت تسهیلات پرداخت کرده است 
که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ ۸۵۱.۳ همت 
معادل ۲۴.۷ درصد افزایش داشته است. ۱۰۰۱ همت از 
این تسهیلات به همراه بخشی از تسهیلات در قالب کارت 
های اعتباری معادل ۲۴.۳ درصد به مصرف  کنندگان نهایی 

)خانوار( تعلق گرفته است.
تسهیلات پرداختی بانک ها طی ۸ ماهه ابتدای سال ۱۴۰۳ 
مبلغ ۴۲۹۵۴.۳ هزار میلیارد ریال می باشد که در مقایسه 
با دوره مشابه سال قبل مبلغ ۸۵۱۳.۳ هزار میلیارد ریال 
)معادل ۲۴.۷ درصد( افزایش داشته است. از کل تسهیلات 
پرداختی، مبلغ ۳۲۹۴۳.۴ هزار میلیارد ریال معادل ۷۶.۷ 
درصد به صاحبان کســب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( و 
۱۰۰۱۰.۹ هزار میلیارد ریال معادل ۲۳.۳ درصد به مصرف-

کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.

تأمین سرمایه در گردش بخش های مختلف 
اقتصادی

بررسی اطلاعات تســهیلات پرداختی ســهم تسهیلات 
پرداختی در قالب ســرمایه در گردش در کلیه بخش های 
اقتصادی طی ۸ ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۳ مبلغ ۲۵۲۶۷.۴ 
هزار میلیارد ریال معادل ۷۶.۷ درصد کل تسهیلات پرداختی 
به صاحبان کسب و کار است. سهم تسهیلات پرداختی بابت 
تأمین سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن در ۸ ماهه 
ابتدای سال ۱۴۰۳ معادل ۱۰،۷۲۱/۲ هزار میلیارد ریال بوده 
است که حاکی از تخصیص ۴۲.۴ درصد از منابع تخصیص 
یافته به سرمایه درگردش کلیه بخش های اقتصادی )مبلغ 
۲۵۲۶۷.۴ هزار میلیارد ریال( می باشد. ملاحظه می شود از 
۱۲۶۴۵.۱ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش 
صنعت و معدن معادل ۸۴.۸ درصد آن )مبلغ ۱۰۷۲۱.۲ هزار 
میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش پرداخت شده است 
که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین منابع برای این بخش 

توسط بانک ها در سال ۱۴۰۳ می  باشد.

تداوم پرداخت تسهیلات در جهت حمایت از 
تولیدکنندگان به ویژه بنگاه های کوچک و متوسط و 

شرکت های دانش بنیان و پیشران؛
بررســی عملکرد تســهیلات پرداختــی در حمایت از 

کسب وکارهای نوآور و دانش بنیان حاکی از آن است که 
طی هفت ماهه سال ۱۴۰۳ )آخرین آمار موجود( مبلغ 
۱۸۹۱/۲ هزارمیلیارد ریال تسهیلات در قالب ۱۲۹۱۲ 
فقره تسهیلات به ۲۱۳۴ شرکت پرداخت شده است که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل از نظر مبلغ ۴۷/۷ درصد 
رشد داشته است. همچنین لازم به اشاره است عملکرد 
شبکه بانکی در پرداخت تســهیلات مزبور طی ماه های 
شهریور و مهرماه سال ۱۴۰۳ معادل ۶۱۸/۶ هزار میلیارد 

ریال بوده است.

تامین مالی زنجیره تولید کالاها و خدمات از 
طریق طرح گواهی اعتبار مولد )گام( و سایر ابزارهای 

تامین مالی زنجیره ای؛
در ارتباط با ابزارها و روش های تامین مالی زنجیره  تامین و 
عملکرد انتشار گواهی اعتبار مولد ) اوراق گام( لازم به اشاره 
است  از ابتدای انتشار این اوراق )بهمن ماه سال ۱۳۹۹( تا 
پایان مهرماه سال ۱۴۰۳ مبلغ ۷۶۵/۰ هزار میلیارد ریال 
توسط شبکه بانکی در زنجیره های مختلف صادر شده است. 
همچنین عملکرد صدور اوراق گام در هفت ماهه ســال 
۱۴۰۳ معادل ۳۳/۱ هزار میلیارد ریال و به طور مشخص 
در ماه های شهریور و مهرماه سال جاری مجموعاً ۱۶/۳ هزار 

میلیارد ریال بوده است.

تداوم پرداخت تسهیلات موضوع اجرای قانون 
جهش تولید مسکن

پرداخت تســهیلات موضوع اجرای قانون جهش تولید 
مســکن که از ابتدای اجــرای طــرح )۱۴۰۰/۶/۳۰( تا 
پایان مهرماه ۱۴۰۳، بانک های عامل در راستای اجرای 
قانون جهش تولید مســکن در مجموع حدود ۲۷۰۲/۳ 
هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت نموده اند که عموماً 
شامل تسهیلات مســکن شــهری )خود مالکی-طرح 
نهضت ملی(، تسهیلات مسکن روســتایی، تسهیلات 
کمک ودیعه مسکن )از تیرماه ســال ۱۴۰۱( و حوادث 
غیرمترقبه به ترتیب معادل ۱۴۰۳/۰، ۶۳۴/۴، ۵۸۴/۲ 
و ۸۰/۷ هزار میلیارد ریال بوده است. همچنین عملکرد 
شبکه بانکی در انعقاد قرارداد موضوع اجرای قانون جهش 
تولید مســکن از ابتدای اجرای طرح )۱۴۰۰/۶/۳۰( تا 
تاریــخ ۱۴۰۳/۰۵/۳۱ معادل۳۱۲۱/۴ هــزار میلیارد 
ریال و از تاریخ ۱۴۰۳/۰۶/۰۱ تا ۱۴۰۳/۰۸/۳۰، معادل 
۳۰۳/۵ هزارمیلیارد ریال بوده است. در راستای مساعدت 
با متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن )اقشار کم درآمد(، 
حسب مصوبات شــورای پول و اعتبار مبنی بر " تأمین 
منابع مالی مربوط به کاهش نرخ سود تسهیلات مشارکت 

مدنی و فروش اقساطی )از ۲۳ درصد به ۱۸ درصد( برای 
متقاضیان پروژه های حمایتی مسکن موضوع ماده )۴( 
قانون جهش تولید مســکن، تا ســقف ۱۲۵ هزار واحد 
مسکونی )سهم بانک مرکزی( که زمین آن توسط وزارت 
راه و شهرســازی تأمین و به متقاضیان عرضه می شود"، 
اقدام بــه تخصیص خــط اعتباری با نرخ ســود ۱۰٪ و 

بازپرداخت ۲ ساله نموده است.

پرداخت تسهیلات شبکه بانکی به شرکت های 
دارویی

در راســتای اجرای تفاهمات صورت گرفته در جلســه 
مورخ ۱۳   /۰۳   /۱۴۰۳ با ســازمان غــذا و دارو و به منظور 
رفع کمبــود دارو و کمک به تأمین نقدینگی و ســرمایه 
در گردش مورد نیاز شــرکت های دارویــی، تجهیزات و 
ملزومات پزشــکی و تولید کنند گان شیر خشک، مقرر 
شد مبلغ ۵۰۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات ریالی از طریق 
بانک های عامل برای شــرکت های معرفی شــده توسط 
سازمان غذا و دارو در سال ۱۴۰۳ اختصاص یابد. بر اساس 
آخرین آمار دریافتی از ســوی بانک هــای عامل مربوطه 
از ابتدای ســال ۱۴۰۳ تا پایان آبان ماه، مبلغ ۸۰۰ هزار 
 میلیارد ریال تسهیلات به شــرکت های دارویی پرداخت 

شده است.

پرداخت انواع تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، 
فرزندآوری و اشتغال

از ابتدای سال تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۰۳ تعداد ۴۳۸ هزار فقره 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج موضوع جزء )۱( بند )ث( 
تبصره )۱۳( قانون بودجه ســال ۱۴۰۳ به مبلغ ۱۴۶۱.۰ 
هزار میلیارد ریال پرداخت شده است. همچنین عملکرد 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج از تاریخ ۲۰ /۰۵ /۱۴۰۳ 
تا تاریخ ۰۳ /۰۹ /۱۴۰۳ تعــداد ۲۵۷.۲۹۲ فقره و به مبلغ 

۸۶۱،۲۰۱ میلیارد ریال می باشد.
از ابتدای سال تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۰۳ تعداد ۳۷۴ هزار فقره 
به مبلغ ۳۰۸.۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه 
فرزندآوری موضوع جزء )۲( بند )ث( تبصره )۱۳( قانون 
بودجه سال ۱۴۰۳ پرداخت شده است. عملکرد تسهیلات 
قرض الحسنه فرزندآوری از تاریخ ۲۰ /۰۵ /۱۴۰۳ تا تاریخ 
۰۳ /۰۹ /۱۴۰۳ تعداد ۱۹۴.۹۷۲ فقره تسهیلات به مبلغ 

۱۶۱،۸۹۲میلیارد ریال می باشد.
عملکرد پرداخت تسهیلات قرض الحسنه اشتغال جزء )۳( و 
جزء )۴( بند )ب( تبصره )۲( شبکه بانکی کشور از ابتدای سال 
۱۴۰۳ تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۰۳ معادل ۱۶۲.۲ هزار میلیارد 
ریال می باشد. همچنین عملکرد تسهیلات قرض الحسنه 
اشــتغال از تاریخ ۲۰ /۰۵ /۱۴۰۳ تا تاریخ ۰۳ /۰۹ /۱۴۰۳ به 

مبلغ ۹۰.۰ هزار میلیارد ریال بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

پرداخت تسهیلات به صاحبان کسب و کار و خانوارها ادامه دارد

تامین مالی زنجیره تولید کالاها و خدمات

راه اندازی مسیرهای جدید هوایی تا پایان سال

آسیب ۲۰ درصدی قطعی برق به مرغداری ها

سدهای تهران ۲۰ درصد آب دارند

کاهش حباب و حذف دلالان با ضرب سکه های جدید
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فناوری و 
اطلاعات

تاکسیهایبدونرانندهدرابوظبیمسافرمیبرند
شرکت اوبر با همکاری شرکت خودروی چینی WeRide اولین سرویس روبوتاکسی را در 
خارج از ایالات متحده و در ابوظبی راه اندازی کرد. به گزارش ایسنا، شرکت اوبر، ارائه اولین 
سواری های خودران خود را در خارج از ایالات متحده در ابوظبی آغاز کرده است که نقطه 

عطفی در تلاش این شرکت برای ارائه روبوتاکسی در سطح جهانی است.
این سرویس جدید، با همکاری شرکت چینی WeRide، رهبر رانندگی خودران چینی، 
اکنون برای مناطق مهم گردشگری ابوظبی، پایتخت امارات متحده عربی در دسترس 
است. این مناطق شامل جزیره سعدیات، جزیره یاس و مسیرهای رفت وبرگشت به فرودگاه 

بین المللی ابوظبی با برنامه هایی برای گسترش قلمرو عملیاتی در آینده است.
این راه اندازی به دنبال تلاش های رو به گسترش اوبر برای تبدیل  شدن به یک پلت فرم 
پیشرو برای وسایل نقلیه خودران بدون توسعه فناوری خودران خود انجام می شود. اوبر قصد 
دارد با همکاری WeRide خودروهای خودران را در خدمات ارائه شده خود ادغام کند و در 
عین حال خود را به عنوان یک رهبر جهانی در بازار نوظهور حمل ونقل خودمختار قرار دهد.
اپراتورهای ایمنی در اولین دوره ارائه، در خودروهای خودران حضور خواهند داشت و اوبر 

انتظار راه اندازی یک سرویس کاملاً بدون راننده را در سال ۲۰۲۵ دارد.
آخرین اقدام نشان دهنده پیشرفت بیشتر اوبر است که امیدوار است بدون نیاز به توسعه 
فناوری خودران خود، به اپلیکیشــنی مناســب برای خودروهای خودران تبدیل شود. 
بلومبرگ گزارش داده است که از ژوئن حداقل هفت شراکت مرتبط ایجاد کرده است و 

همچنین در استارتاپ های مستقل سرمایه گذاری شده است.
بلومبرگ اظهار کرد با این حال، سرمایه گذاران هنوز در مورد آینده مدل تجاری Uber و 
Lyft نگران هستند، مدلی که در حال حاضر به جمعیت زیادی از رانندگان انسانی برای 

تطبیق سریع با سواران متکی است.

فعالیت۴۰متخصصهوشمصنوعیدردانشگاهتهران
سرپرست معاونت پژوهش و فناوری دانشگاه تهران با اشاره به فعالیت ۴۰ متخصص 
هوش مصنوعی در این دانشگاه گفت: با کمک هوش مصنوعی هزینه ها در صنایع 
کاهش و بهره وری افزایش می یابد، در همین راستا آماده تعامل و کمک به صنایع 
هســتیم. به گزارش ایرنا، منوچهر مرادی اظهار داشت: در جهان به مقوله هوش 
مصنوعی توجه ویژه ای می شود و در کشور ما نیز تمرکز بر این موضوع وجود دارد.

وی افزود: هم اکنــون ۴۰ متخصص هوش مصنوعی در دانشــگاه تهران داریم و 
دانشــگاه به طور کامل بر این مقوله تمرکز دارد. این جامعیت کمک می کند اگر 
قرار است در این زمینه اقدامی انجام شود به طور کامل اجرایی شود. با این نیروی 
متخصص می توان به صنعت و اقتصاد جامعه کمک کرد؛ از افراد علاقه مند دعوت 

می کنیم با دانشگاه همکاری و از این فرصت استفاده کنند.
معاون دانشگاه تهران بیان کرد: قصد داریم به طور کامل و در زمینه های مختلف 
و به صورت کاربردی از هوش مصنوعی استفاده کنیم. برای نمونه سامانه آی تی 
دانشگاه تهران به چت بانک هوشمند مجهز شده است و از این طریق ۳۰ درصد 
پرسش در مراجعه با سیستم کاهش یافته است. غربالگری پارکینسون به کمک 
هوش مصنوعی از دیگر اقدامات دانشگاه تهران است. از این طریق می تواند کمک 
کند تا مخاطرات بیماران کاهــش یابد. در زمینه کمک به بیماران اوتیســم نیز 
اقداماتی در دســت انجام داریم. وی گفت: در زمینه هوش مصنوعی مرحله اول 
رسیدن به نتیجه و محصول به دست مصرف کننده است. صنایع باید بخواهند با 
استفاده از هوش مصنوعی درآمد آنها افزایش یابد. ما در دانشگاه در زمینه استفاده 
از هوش مصنوعی جدی هستیم و چند شرکت دانش بنیان داریم که شرکت های 
هوشمند شده اند. با سرمایه گذاری صنعت، دانشجویان موفق و فعال می شوند و 

این امر مانع از مهاجرت دانشجویان شده و می شود.
در ادامه این نشست مسعود عطارزاده سرپرست مدیرت اموزش آزمایشگاه و مدیر 
اجرایی نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی گفت: امسال بیست و پنجمین نمایشگاه 
پژوهش و فناوری با حمایت وزارت علوم در محل بین المللی نمایشــگاه ها از ۲۳ 
تا ۲۶ از را داریم. در این نمایشگاه ۹۴ دســتاورد فنی دانشگاه تهران عرضه و از ۶ 
دستاورد جدید رونمایی می شود. همچنین محمدرضا نقوی دبیر اجرایی سی و 
سومین جشنواره پژوهش و فناوری دانشگاه تهران درباره منتخبان سی و سومین 
جشنواره پژوهش این دانشگاه نیز گفت: در این جشنواره ۷۹ برگزیده داریم که ۱۰ 
برگزیده کتاب های ملی و بین المللی هستند و در ۴ بخش پژوهشگران قدردانی 
می شود. علیرضا بدیعی مدیرکل ارتباط جامعه و صنعت دانشگاه تهران نیز در این 
نشست گفت: ۹ مجری برتر ارتباط با صنعت و قراردادهای برتر ارتباط با صنعت را 
داشتیم. وی درباره تعداد قراردادها و حجم قراردادها با صنعت گفت: دانشگاه تهران 
در این زمینه رشد داشته است. علاوه بر آن اثرگذاری خوبی که جامعه انتظار دارد 
را داشته است. طبق آمار ما سال ۹۸ تا سال گذشته )۱۴۰۲( در مجموع در سال 

۱۳۹۸؛ ۳۰۰ قرار داد داشتیم که این رقم در سال ۱۴۰۲ به ۳۷۰ رسید.

برنامهپزشــکخانوادهونظامارجاعبارویکردینوین
اجراییمیشود

شــرکت ارتباطات ســیار ایران و وزارت بهداشــت تفاهم نامه ای بــا محوریت 
دیجیتالی سازی ســامانه های سطح یک سلامت حوزه بهداشــت و همکاری در 

اجرای برنامه ملی پزشک خانواده و نظام ارجاع امضا کردند.
به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات ســیار ایران، روز گذشته ۱۷ آذر 
۱۴۰۳ آیین امضــای تفاهم نامه همراه اول و وزرات بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی بر سر ارائه خدمات الکترونیک و یکپارچه سازی سامانه های سطح یک 
حوزه بهداشــت در چارچوب قوانین و مقررات برگزار و تفاهم نامه ای در راستای 
اجرای نقشه راه سلامت الکترونیک کشور و تکالیف برنامه توسعه هفتم پیشرفت 

در حوزه سلامت کشور منعقد شد.
همراه اول در قالب این تفاهم نامه با همکاری شرکت های نوآور و دانش بیان حوزه 
سلامت، اقدام به یکپارچه سازی و تجمیع سامانه های سطح یک به منظور پیاده 

سازی پرونده الکترونیک پایه خواهد کرد.
همکاری در اجرای برنامه ملی پزشک خانواده و نظام ارجاع با رویکردی نوین و ارائه 
سامانه های تعاملی و داده محور مانند خود مراقبتی و پیشگیری به منظور جلب 
مشارکت عموم مردم برای نقش آفرینی موثر در سلامت و بهداشت از جمله رئوس 

مهم این تفاهم نام است.
علی بقایی رییس هیات مدیره همراه اول که با جمعی از مدیران ارشد اپراتور اول 
تلفن همراه در این نشست حضور داشت، با تأکید بر اینکه عزم ما در اپراتور برای 
فراهم سازی زمینه های تحول دیجیتال جزم اســت، اظهار کرد: در حال حاضر 
بزرگترین اپراتور تلفن همراه خاورمیانه با در اختیار داشــتن امن ترین شبکه و 

مسیرهای ارتباطی هستیم.
رییس هیات مدیره همراه اول با بیان اینکه اکنون با در اختیار داشــتن شبکه ای 
مبتنی بر بالاترین نسل فناوری، پیشران اکوسیستم دیجیتال هستیم، گفت: ما به 
دو دلیل معتقدیم که همراه اول نقش پیشران و اساسی در تحول دیجیتال دارد؛ 
اول اینکه نیروی انســانی متخصص و نخبه ای در اختیار دارد و دوم بستر امن و 

گسترده ارتباطی است که جایگاه آن را از تمامی اپراتورها بالاتر برده است.
وی اشاره ای به ظرفیت های زیرساختی و پردازشی همراه اول نیز داشت و ابراز کرد: 
با تکیه بر این پتانسیل ها، وارد مقوله هوش مصنوعی شده ایم که می توانیم دامنه 
آن را با توجه به بیگ دیتای موجود در حوزه سلامت، به این حوزه نیز بسط دهیم. 
بقایی مفهوم دیجیتالی شدن را متفاوت از نرم افزاری شدن مطرح کرد و ادامه داد: 
در حال حاضر با مقوله دیجیتال بسیار فاصله داریم؛ ممکن است در حال حاضر به 

سمت الکترونیکی شدن رفته باشیم اما الزاما دیجیتالی نشدیم.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات با اعلام اینکه پایش 
میدانی سازمان تنظیم مقررات 
برای بررسی کیفیت اینترنت 
در همه نقاط کشــور در حال 
انجام است، گفت: اینترنت حدود ۱۰ هزار روستا که اغلب 
در مناطق صعب العبور و کوهستانی قرار دارند، نیازمند 

اتصال، ارتقاء و بهبود است.
به گزارش ایرنا، ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات 
رادیویی برنامه پایش میدانی برای بررســی پوشــش 
اینترنت در کشــور را آغاز کرده است تا ضمن سنجش 
میزان پوشــش مناطق مختلف، مشکلات موجود را نیز 

کاهش دهد.
»سید ستار هاشمی« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در گفت وگــوی اختصاصی با خبرنــگار اقتصادی ایرنا 
درباره جزئیات این پایش گفت: یکی از دغدغه هایی که 
نمایندگان مجلس نیز به ما منعکس کردند، مساله عدم 
پوشش در برخی مناطق کشور بود؛ از گذشته تعدادی 
سامانه پایش برخط برای سنجش کیفیت ارتباط وجود 
داشته است اما اتفاقی که در چند ماه اخیر رخ  داده و در 
آغاز دولت چهاردهم با آن روبه رو شــدیم، این است که 
آمار سامانه های برخط در واقع با آماری که نتیجه تجربه 

کاربری و ملموس مردم است، تفاوت دارد.

پاسخ به مطالبات مردم میثاق وزیر ارتباطات 
با مدیران

هاشمی تصریح کرد: با همکاران و مدیران  این وزارتخانه 
این میثاق را گذاشــتیم که به هیچ  عنوان آن چیزی که 
مردم نســبت به آن حس ندارند و خدماتی که دریافت 
می کنند و از نظرشان باکیفیت نیست را در آمار نیاورند. 
تلاش می کنیــم این مَشــی و روش که مــورد تأکید 
رئیس جمهور است را در همه تکالیف خود دنبال کنیم؛ 
چون ما نیاز به مردم داریم و آنان ســرمایه های کشــور 

هستند.
وی با بیان اینکه با چنین رویکردی پایش میدانی سازمان 
تنظیم مقررات به طور مشخص در بحث روستایی دنبال 
شده است، توضیح داد: در پایش بیش از ۳۹ هزار روستای 
بالای ۲۰ خانوار در کشــور، ۱۰ هزار روســتا پوشش با 
کیفیت و پرسرعت ندارند؛ در این بخش است که مردم ما 

را نقد می کنند که اتفاقاً نقد درستی است. وزیر ارتباطات، 
تجهیز روستاها به اینترنت باکیفیت و باسرعت را تکلیف 
این وزارتخانه در دولت چهاردهم برشمرد و گفت: نگاه 
این است که اگر مردم به خدمتی که ارائه می شود، حس 
خوبی نداشته باشند، مانند این است که این خدمت اصلًا 

وجود ندارد.
هاشمی ادامه داد: با همین نگاه پایش جدیدی در وزارت 
ارتباطات انجام شد و طبق گزارشی که به تازگی دریافت 
کردم، اکنون حدود ۱۰ هزار روستا در کشور وجود دارد 
که اینترنت آن ها نیازمند اتصال، ارتقا و بهبود است؛ این 
روستاها جزو روستاهای صعب العبور و کوهستانی است و 
نیاز به صرف هزینه قابل توجه برای احداث جاده و ایجاد 

شبکه برق دارد.
وی با بیان اینکه طبق برنامه هفتم پیشــرفت برای ۱۰ 
هزار روستای بالای ۲۰ خانوار کیفیت و پوشش مناسب 
ایجاد خواهد شــد، درباره پایش ســطح شهر گفت: در 
شــهرها نیز نقاط کوری داریم که کیفیت ارتباط خوبی 
ندارند. پس از ۲ ماه بررسی، قراردادی منعقد شده تا در 
کل کشور تست درایو انجام دهیم؛ یعنی به صورت کاملًا 
میدانی شرکت هایی در سطح شهر، کیفیت سیگنال را 
اندازه گیری و میزان کیفیت ســیگنال های دریافتی را 
گزارش می کنند. پس از آن نقاطی که شناســایی شده 
برای پوشش بهتر اقدام کنند. برای این کار یک بازه زمانی 
نیز برای شــان در نظر خواهیم گرفت تا به تعهدات شان 

عمل کنند.
وزیر ارتباطات درباره برنامــه  این وزارتخانه برای مقابله 
با تماس های صوتی و ضبط شــده مزاحــم که کاربران 
را کلافه کرده است، گفت: در زیر ساخت های ارتباطی 
یک ســامانه مهم وجود دارد که کار آن مدیریت تخلف 
است؛ واقعیت ماجرا این اســت که باید »سامانه کشف 
تخلف« را به صورت مستمر ارتقا دهیم تا مانع از تخلف 
کلاهبردارانی شــود که در تلاش برای نفوذ به حســاب 
شهروندان هســتند یا برای آن ها از روش های مختلف 
ایجاد مزاحمت می کنند. به ســازمان تنظیم مأموریت 
داده شده و کارهای نهایی مربوط به ارتقا این سامانه نیز 

در حال انجام است.
هاشمی اظهار داشت: پس از شناســایی افراد متخلف 
توسط این سامانه حتماً با آن ها قاطعانه برخورد خواهیم 
کرد، چرا که آرامش روان مردم برای ما خط  قرمز است و 
حتماً باید این را مدنظر قرار بدهیم. گزارش های دریافت 
شده از سامانه ۱۹۵ نشان می دهد که تماس های مزاحم 
کمی فروکش کرده است و امیدواریم وضعیت بهتر شود.

مردم باید افزایش کیفیت را احساس کنند
هاشــمی درباره ارتقای کیفیت اینترنت و انتظاری که 
مردم در این  خصــوص دارند، گفت: بحــث مربوط به 
کیفیت ارتباطات چند مولفه اساسی و متفاوت دارد که 
به بخشی از آن ها اشاره خواهم کرد. در پایش میدانی که 
انجام دادیم، بعضی از اســتان های کشور در لایه انتقال 
دچار اشباع شده و کیفیت ارتباطشان کاهش یافته است.

این عضو کابینه دولت چهاردهم ادامه داد: در سفری که 
همین هفته گذشته به اســتان خراسان رضوی داشتم، 
متوجه شــدیم زیر ســاخت ما در لایه انتقال در استان 
خراســان رضوی، کیفیت قابل دفاعی ندارد به همین 
به دوستان شرکت مخابرات مأموریت دادیم تا طی یک 
بازه زمانی هفت تا حداکثر هشت ماهه، زیرساخت انتقال 
استان خراسان رضوی را به میزان ۱۰۰ درصد افزایش 

دهند تا مردم افزایش کیفیت را احساس کنند.
هاشمی افزود: برای تعداد دیگری از استان ها نیز ما این 
مسئله را داریم و باید مشکل را حل کنیم. گاهی اوقات 
این تصور وجــود دارد که ما می توانیــم بلافاصله یک 
موضوع را حل کنیم؛ اما واقعیت این طور نیست. توسعه 
زیرساخت نیازمند تأمین تجهیزات است. بخشی از این 
تجهیزات در کشور وجود دارد و برخی دیگر باید از خارج 
وارد شود. اگر چه تأکید ما بر حمایت از تولید بومی است؛ 
اما واقعاً در بخش هایی ما تولید بومی متناســب با نیاز 

نداریم و باید وارد کنیم.
وزیر ارتباطات گفت: حفاری، تولید فیبر و اســتفاده از 
داکت و تمام این مســائل نیازمند زمان برای بهسازی 
و بهینه سازی اســت. از طرف دیگر در بخش ارتباطات 

بین الملل نیاز به ســرمایه گذاری ویــژه در لینک ها و 
ارتباطات بین الملل داریم که این الان مساله دستور کار 
شرکت ارتباطات زیر ساخت قرار دارد. مذاکرات زیادی 
نیز با شرکت های مختلف انجام شده که امیدواریم این ها 
زودتر به نتیجه برسند و تجهیزات مورد نیاز در مناطق 

نصب شوند.

فعالیت بیش از ۲ هزار سایت اینترنت نسل پنجم
هاشمی درباره وضعیت ارتباطات شهری با بیان اینکه در 
برخی نقاط شهری دارای نقطه کور هستیم که این مسئله 
ارتقا ارتباطات را با سختی مواجه می کند افزود: به واسطه 
اینکه عمده ترافیک ما بر دوش شبکه ارتباطات است در 
بخشی از مناطق شهری اشباع فرکانسی داریم و اساساً 
امکان ارائه سرویس در آن مناطق برای ما وجود ندارد. 
برای رفع مشــکل این نقاط باید از ظرفیت فناوری های 
جدید مثل ۵G اســتفاده کنیم. اکنون بیش از ۲ هزار 
سایت در کشــور با فناوری نسل پنجم اینترنت در حال 

فعالیت است که طبیعتاً باید آن را توسعه بدهیم.
وی یکی دیگر از دلایل کاهش کیفیت را استفاده کاربران 
از تقویت کننده ســیگنال دانســت و افــزود: در برخی 
مناطق افراد برای ارتقا کیفیت از تجهیزات تقویت کننده 
استفاده می کنند که البته باید اذعان داشت این مسئله 
به دنبال یک مطالبه و نیاز به کیفیت بیشتر اتفاق افتاده 
اســت. ما باید این نیاز را برطرف کنیم تا شاهد استفاده 
از تقویت کننده ها نباشیم. این دســتگاه ها باعث ایجاد 
تداخل فرکانسی می شوند و کیفیت ارتباطات را در آن 

منطقه کاهش می دهند.

وزیرارتباطاتخبرداد:

پایش کیفیت اینترنت در همه نقاط کشور
News kasbokar@gmail.com

با ترکیب مواد کامپوزیتی و نوعی حسگر نانویی، محققان 
ســاختاری ارائه کردند که به صــورت دائمی می تواند 
وضعیت بدنه هواپیما را بررسی کرده و کوچکترین نقص 

ساختاری را به سرعت گزارش کند.
به گزارش مهــر، محققان اســکولتک ترکیبی از مواد 
کامپوزیت پلیمری با حســگر دوبعدی ایجاد کرده اند 
که برای تشــخیص مشــکلات بدنه هواپیمــا ایده آل 
است. این ترکیب با موفقیت برای آزمایش یکپارچگی 
ســاختاری استفاده شــده اســت. این فناوری جدید 
می تواند برای ساخت ســازه های بزرگ مختلف مانند 
بال هواپیما، پره های توربین بــادی و دهانه پل که در 
 حال حاضر از کامپوزیت های پلیمری ساخته می شوند، 

استفاده شود.
لایه ای از نانولوله های کربنی که این تیم بین لایه های 

تقویت شــده با الیاف کامپوزیت قرار داده اند، به قدری 
نازک است که افزودن حســگر دوبعدی بر ضخامت یا 
طراحی کلی پوسته هواپیما یا قسمت های دیگر تأثیری 

نمی گذارد.
عیوب قطعات هواپیما را می توان بر اســاس تغییرات 
رســانایی الکتریکی ایــن لایه تشــخیص داد و حتی 
می توان در حین پرواز آن را اندازه گیری کرد. این روش 
که توموگرافــی امپدانس الکتریکی نامیده می شــود، 
جایگزینی کارآمدتر و کم هزینه تر برای حســگرهای 

فیبر نوری است.
تشــخیص زودهنگام عیوب در یک قطعه کامپوزیت 
پلیمری، مانند بال هواپیما یا کف قایق بادبانی، توسط 
حســگرهای این ترکیب تضمین می شــود. تغییر در 
سیگنال حسگر نشان دهنده ترک خوردگی یا لایه لایه 

شدن اســت که رایج ترین خرابی ها در کامپوزیت های 
پلیمری است.

حســگرهای فیبر نوری دارای چندین اشکال هستند. 
اولا، تجهیزات پردازش ســیگنال در آن ها گران است. 
دوم، این حسگرهای یک بعدی فقط می توانند نقص ها 
را در طول مسیر فیبر تشخیص دهند. سوم، حسگرهای 

فیبر نوری معمولا بر استحکام سازه تاثیر منفی دارند.
این کامپوزیت پلیمری شــامل چندیــن لایه از الیاف 
کربن یا شیشه است که به رزین اپوکسی آغشته شده و 
با هم پخته شده است. قطر آنها ۵ تا ۱۰ میکرون است، 
در مقایسه با ۵۰ تا ۱۵۰ میکرون برای فیبرهای نوری، 
بسیار نازک هستند. ســرگئی آبایموف، محقق اصلی 
این پروژه می گوید: »یکپارچه سازی این حسگر بدون 
به خطر انداختن استحکام مواد و ایجاد غلظت کرنش، 

کاری دلهره آور است. اما در مقیاس نانو این کار ساده تر 
است. یک نانولوله با ضخامت چند ده نانومتر از یک نخ 
معمولی بسیار نازک تر است پس به خوبی می توان در 
بدنه هواپیما وارد شود بدون این که وزن و استحکام را 

تغییر دهد.«
در مطالعه قبلی، محققان نمونــه ای از یک کامپوزیت 
اصلاح شده را ساختند و استحکام آن را آزمایش کردند 
و دریافتند که نانولوله ها نه تنها خواص مواد را کاهش 

ندادند، بلکه در واقع آن ها را بهبود بخشیدند.
در مطالعه جدید خود، محققان این کامپوزیت و حسگر 
را آزمایش کردنــد و دریافتند که تغییر در ســیگنال 
الکتریکی در لایه ای از نانولوله ها می تواند به یافتن نقص 
در کامپوزیت کمک کند. چنین حسگر دوبعدی پوشش 
بسیار گسترده تری نسبت به فیبر نوری یک بعدی دارد.

یک شرکت دانش بنیان با راه اندازی یکی از بزرگترین 
و پیشرفته ترین خطوط تولید واکسن تب برفکی، نقش 
عمده ای در کنترل این بیمــاری همچنین کاهش ۹۰ 
درصدی واردات ۱۰ تا ۱۵ میلیون دلاری این محصول 

به کشور داشته است.
به گزارش ایرنا، واکسیناســیون در دامپروری اهمیت 
دارد و به عنوان یک راهبرد اساسی در کنترل بیماری ها، 
کاهش شیوع بیماری ها و حفظ سلامت دام ها شناخته 
می شــود. این اقدام نه تنها باعث افزایش ایمنی دام ها 
می شود بلکه بهره وری و رشد و تولید محصولات دامی 
را هم افزایش می دهد. واکسن تب برفکی به عنوان یکی 
از اساسی ترین و مهمترین واکسن های دامی برای مقابله 
با این بیماری در میان دام ها محسوب می شود. واکسینه 
شدن دام ها به ویروس تب برفکی، نه تنها سلامت دام ها و 
افزایش ایمنی آنها را به همراه دارد بلکه از نظر اقتصادی 
هم می تواند منجر به افزایــش تولید دام و فرآورده های 

خام دامی باشد.
یک شرکت دانش بنیان با راه اندازی و توسعه خط تولید 
واکسن تب برفکی نقش عمده ای در کاهش این بیماری 

و همچنین کاهش ارزبری در کشور داشته است.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درباره تاسیس این 
شرکت و زمینه فعالیت های آن با اشاره به تاسیس این 
مجموعه با زمینه تولید محصولات دامی در سال ۱۳۹۶ 
در شهرستان نظرآباد استان البرز افزود: نخستین خط 
تولید واکسن های دامی تحت استاندارد جی ام پ )شرایط 
خوب تولید GMP( در کشــور راه اندازی و با تولید سه 
محصول راهبردی حوزه ســلامت دامی کشور را از نظر 

واردات این محصولات راهبردی بی نیاز کرد.
سجاد پزشکی گفت: نخستین محصول در سال ۱۳۹۸ 
با عنوان واکسن طاعون نشــخوارکنندگان کوچک به 

بهره برداری رسید. در ســال ۱۳۹۹ همچنین دومین 
محصول این شرکت دانش بنیان با عنوان واکسن اکتیما 
که برای اولین بار در کشور و با تکنولوژی کاملا بومی و 
تلاش های گروه تحقیق و توسعه این شرکت، تولید و به 

بازار عرضه شد.
این فعال حوزه دانش بنیان ادامه داد: در سال ۱۳۹۹به 
دلیل کمبود شدید واکســن تب برفکی در کشور و در 
اولویت تولید قرار گرفتن این واکســن از طرف معاونت 
علمی و ستاد توســعه فناوری برای رفع نیاز کشور، ما 
به عنوان یکی از شــرکت های تولیدکننده، برای تولید 
این واکســن اعلام آمادگی کردیم که در ســال ۱۴۰۰ 
خط تولید واکســن تب برفکی که یکی از بزرگترین و 
پیشرفته ترین خطوط تولید این واکسن در کشور است، 
با حمایت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و 

صندوق نوآوری و شکوفایی به بهره برداری رسید.
وی درباره توســعه خط تولید واکســن تــب برفکی 
خاطرنشان کرد: به ترتیب در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ 
واکســن تب برفکی پایه آبی و پایه روغنــی را به بازار 
عرضه کردیم. در حال حاضر با توجه به ظرفیت شرکت 
و کیفیت محصولات تولید شده عملا نیازی به واردات 
این واکسن به شکل ســابق نداریم تا جایی که واردات 
این واکسن تا ۹۰ درصد کاهش پیدا کرده و تنها تعداد 
معدودی از دامدارهای صنعتی خاص که همواره علاقمند 
به استفاده از واکسن های خارجی بوده اند، به محصولات 

خارجی موجود در بازار رجوع می کنند.
پزشکی درباره بهره گیری از گروه های تحقیق و پژوهش 
در تولید محصولات این مجموعه دانش بنیان نیز اظهار 
کرد:گروه های تحقیق و پژوهش به دو دســته تقســیم 

می شــوند. به واســطه حساسیت و اســتراتژیک بودن 
فعالیت های واحد تحقیق و توسعه شرکت های دانش بنیان 
قطعا هیچ فعالیتی تنها توسط تیم داخلی تحقیق و توسعه 
شرکت ها به نتیجه نخواهد رسید. به همین دلیل از ابتدای 
فرآیند تولید، از تیم های مختلف دانشگاهی و افراد فعال 
در این حوزه که در بیرون از شــرکت حضور دارند کمک 
گرفتیم. این همکاری در جهت ارتقاء محصولات و تسهیل 

ورودشان به بازار ادامه دارد.
وی با اعلام اینکه حدود ســه سال است که دو محصول 
این شــرکت دانش بنیــان یعنــی واکســن طاعون 
 )LSD( و لمپی اسکین )PPR( نشخوارکنندگان کوچک
را سالانه و با ارزآوری ۶۰۰ هزار دلار صادر می کند، درباره 
برنامه های در نظر گرفته برای صادرات واکسن تب برفکی 
تصریح کرد: طبق برنامه ریزی هایی انجام شده تا پایان 
امسال قراردادهایی با ارزش ۱۰ میلیون دلار با دو شرکت 
خارجی منعقد خواهد شد. البته امکان ارزآوری بیشتری 
برای این محصول وجود دارد اما در حال حاضر با توجه 

به ظرفیت و شرایط تولید به این مقدار بسنده می کنیم.
وی افزود: تــا قبل از ورود محصول شــرکت ما به بازار، 
ســالانه تقریبا حدود ۲۰ تا ۲۵ میلیون دوز واکسن تب 
برفکی را از کشــورهای مختلفی چون ترکیه، روسیه، 
آلمان، اردن و ... وارد می شد که به صورت تقریبی مبلغی 
حدود ۱۰ تا ۱۵ میلیون دلار ارزبری داشــته است. اما 
خوشبختانه با ورود شرکت ما به بازار و تکمیل زنجیره 

نیاز کشور، واردات تا ۹۰ درصد کاهش پیدا کرده است.
به گفته دکتر پزشــکی، واکسن تب برفکی این شرکت 
دانش بنیان نسبت به تولیدات داخلی در حوزه قیمت، از 
مزیت رقابتی قابل توجهی برخوردار است. به طوری که 

قیمت واکسن تب برفکی در بازار بین ۸۵ تا ۱۳۰ هزار 
تومان بوده در حالی که قیمت محصول این مجموعه با 
یک ســوم این قیمت به مصرف کنندگان این محصول 

عرضه می شود.
مدیرعامل شرکت ویراواکسن شایا با اشاره به نقش این 
شرکت در اشــتغالزایی در کشــور بیان کرد: در هنگام 
تاسیس این شرکت، در سال ۱۳۹۶، یک نیروی انسانی 
مشغول به کار بود در حالی که امروزه تقریبا ۱۰۵ نفر از 
استان البرز به صورت مستقیم در این شرکت مشغول به 
کار هستند. از ابتدا، سیاســتی را در پیش گرفتیم که با 
توجه به موقعیت کارخانه جذب نیرو انســانی از استان 
البرز باشــد. به صورت غیر مستقیم هم حدود ۴۰۰ نفر 
اشتغال زایی ایجاد شده که در زمینه تامین مواد اولیه، 
بازار یابی و فروش محصــولات و زمینه های دیگر مورد 

نیاز این شرکت است.
وی با اشاره به وجود زنجیره فروش این محصول در کشور 
که بخشی از خدمات آن مرتبط با شرکت است تصریح 
کرد: در ۳۰ استان کشور نمایندگی فعال داریم که کار 
بازاریابی و فروش محصولات را در استان های کشور انجام 
می دهند. طبق محاسباتی که در صنعت وجود دارد، بین 
سه تا چهار برابر میزان اشتغال مستقیم در یک مجموعه، 
اشتغال غیر مستقیم ایجاد می شــود. این اشتغال غیر 

مستقیم ۳۵۰ تا ۴۰۰ نفر را شامل می شود.
به نقل از صندوق نوآوری سجاد پزشکی درباره تاثیرات 
صندوق نوآوری و شــکوفایی در رشــد و توسعه خط 
تولیدات واکسن و تجهیزات پزشکی بیان کرد: شرکت 
ما در هفت سال گذشــته برای راه اندازی و توسعه خط 
تولید واکسن تب برفکی، گسترش فعالیت ها و ورود این 
واکسن به بازار سه نوع تســهیلات از صندوق نوآوری و 

شکوفایی دریافت کرد.

نقص در بدنه هواپیما خیلی سریع و ساده  قابل شناسایی می شود

کاهشوارداتواکسنتببرفکیبههمتیکشرکتدانشبنیان
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کشاورزي

كشــور با مشــكلات بي آبي سروكله 
مي زند و دولت هم به دنبال پيدا كردن 
راه حلي براي اين مســائل اســت. به 
همين دليل هم يك روز طرح نكاشت 
را به ميان مي آورد و روز ديگر، كشت 
فراســرزميني را تصويب مي كند. دولت طرح ها و برنامه هاي 
مختلفي را اجرا مي كند تا بتواند هم مشكل بي آبي را حل كند 
و هم معضل بيكاري افزايش پيدا نكند اما هركدام براي خود 
مشكلات و حاشيه هايي را مي ســازند. اواخر تابستان گذشته 
هيات دولت كشــت فراســرزميني محصولات كشاورزي را 
تصويب كرد. طبق اين مصوبه به كشاورزان اجازه داده مي شود 
در كشورهاي خارجي به كشت محصولات مختلف كشاورزي 
بپردازند. بر همين اســاس نوبخت؛ ســخنگوي دولت وزارت 
جهاد كشاورزي موظف بود با همكاري وزارتخانه هاي اقتصاد 
و امور خارجه حداكثر ظرف دوماه  سازوكارهاي اجرايي كشت 
فراســرزميني را تدوين و ابلاغ كند. البته با گذشــت بيش از 
يك سال فعلا خبري از اين  سازوكار نيســت اما وزارت جهاد 

كشاورزي تابه حال پيشنهاداتي در اين مورد داده است. 

تدويينآييننامه
در جلسه مشتركي بين محمود حجتي، وزير جهاد كشاورزي 
به همراه عبدالمهدي بخشنده، معاونش و اعضاي كميسيون 
كشاورزي اتاق بازرگاني ايران باز بحث كشت هاي فراسرزميني 
مطرح شد. عبدالمهدي بخشنده از تدوين آيين نامه اي براي 
حمايت از افرادي كه در كشت فراســرزميني وارد مي شوند، 
خبر داده و اظهار داشــت: براي حمايــت از بخش خصوصي 
چه در امور حقوقي و كنســولي و چه اخذ تسهيلات بيمه اي، 
آيين نامه اي تدوين شــده كه ظرف چند روز آينده به امضاي 
وزير خواهد رسيد و براي تصويب به دولت مي رود. وي درباره 
سياست دولت براي كشت فراسرزميني با توجه به آب بر بودن 
محصولات كشاورزي گفته است كه وزارت جهاد كشاورزي با 
كمك وزارت اقتصاد و امور خارجــه مطالعات جامعي را روي 

اين طرح انجام داده است. 

همكاريباكشورهايهمسايه
به هرحال، ايران نخستين كشوري نيست كه مي خواهد كشت 

فراســرزميني را تجربه كند. پيش از اين ژاپن به علت كمبود 
زمين، نســبت به خريد يا اجاره زمين در كشورهاي مستعد 
اقدام كرده و محصولات مــورد نياز خود را در آن كشــورها 
توليد مي كند. حالا هم وزير از كشت فراسرزميني در كشورها 
مختلف مي گويد. حجتي در جلسه مشترك اين وزارتخانه با 
اتاق بازرگاني، گفت: ما به دنبال كشت فراسرزميني در برزيل 
هستيم تا بخشي از نياز غذايي كشــور را تامين كنيم و براي 
پيگيري اين مسائل كارگروه مشــتركي مورد تاييد دو طرف 

تشكيل شده است. 

اجارهزميندركشورهايآفريقايي
به گفته سيدرضي نوري؛ عضو كميسيون كشاورزي آب و منابع 
طبيعي، طرح كشاورزي فراســرزميني نه تنها باعث افزايش 
توليدات كشور در كشورهاي ديگر مي شود بلكه توسعه اشتغال 
را در خارج از كشور نيز فراهم مي كند. به عقيده او، در زمينه 
كشت فراسرزميني كشورهايي در آمريكاي لاتين زمينه خوبي 
دارند. البته در اين حوزه نياز به حمايت دولت است تا با تسهيل 
ســرمايه گذاري و امضاي تفاهم نامه امكان كار در آن مناطق 
فراهم شود. اين نماينده مجلس با حمايت از طرح كشاورزي 
فراسرزميني، مي گويد: فعاليت در كشورهاي آفريقايي بسيار 
كم هزينه و اقتصادي اســت، از اين رو مي توان آن را با جديت 
دنبال كرد. نوري در رابطه با پيشنهادات مطرح شده مبني بر 
اجاره زمين در ساير كشــورها براي توسعه كشاورزي، معتقد 
است كه اين پيشــنهاد در دولت هاي گذشته نيز مطرح شده 
كه در كشورهايي نظير تانزانيا و اوگاندا زمين هايي اجاره و در 
آن مكان براي ايران به كشاورزي پرداخته شود. به گفته اين 
نماينده، كشت فراســرزميني به دليل وجود مشكلات و عدم 
زيرساخت هاي لازم، همواره مورد استقبال چنداني قرار نگرفته 
و براي حركت به اين سمت، بايد سرمايه گذاران داخلي را مايل 

به حضور در بخش كشاورزي فراسرزميني كرد. 
افزايشاشتغال

وي ادامه مي دهد: اكنون كشور ايران با پديده كم آبي مواجه بوده و 
اجاره زمين در ساير كشورها، مي تواند بسيار كارآمد باشد، به طور 
مثال مي توان در آفريقاي جنوني اقدام به كشــت محصولاتي از 
قبيل دانه هاي روغني، ذرت و گندم كــرد كه ثمره آن عايد كل 
كشور مي شــود. اين نماينده در واكنش به اينكه آيا كشاورزي 

فراسرزميني، باعث رونق اشــتغال در ديگر كشورها نمي شود، 
نيز تاكيد دارد: اكنون تعداد بســياري از فارغ التحصيلان رشته 
كشاورزي در كشور وجود دارند كه مي توانند تشكيل تعاوني داده 
و با سفر به ساير كشورها، به نفع ايران فعاليت كنند و ما نيز بايد با 
تمام توان از اين حركت حمايت كنيم. وي با اشاره به وارد كننده 
بودن ايران در بخش محصولات كشاورزي، مي گويد: به طور حتم 
كشت فراسرزميني اين مشكلات را حل كرده و با امنيت بيشتري 

به توليد محصولات كشاورزي خواهيم پرداخت. 
استفادهازظرفيتهايداخلي

اما در مقابل افرادي هم هستند كه با اين طرح مخالف هستند. 
علي هادي زاده معلم؛ رئيس كميسيون كشاورزي اتاق ايران 
يكي از اين افراد است. او درباره اين طرح به ايسنا گفته است: 
به جاي كشــت فراســرزميني، ظرفيت هاي بالقوه داخلي را 

محقق كنيد.
 به گفته او، كشــت فراســرزميني كه به تازگــي دولت براي 
تامين امنيت غذايي بخش كشــور درنظر گرفته راهی علمي 
است اما نه براي كشــور ما كه به كشــاورزي كشور براساس 
اســتعداد و توانايي ها پرداخته نشده اســت. او در واكنش به 

اين موضوع كه كشــت فراســرزميني راهي به سوي امنيت 
غذايي اســت نيز تاكيد كرد: اما حتي با وجود دســتيابي به 
امنيت غذايي بايد به تمام جوانــب آن توجه كرد، چراكه اگر 
تمام محصولات و ازجمله محصولات اســتراتژيك در داخل 
كشــور توليد نشــود، مي تواند به عنوان خطر به حساب  آيد و 
بايد توجه كرد كه كشــت محصولاتي كه نياز به آب بيشتري 
 دارند بايد جــزو اولويت هاي كشــت در خــارج از مرزهاي 

كشور باشد. 

 بحران آب، کشاورزي را به خارج از کشور برد

کشت فراسرزميني، فرصتي براي جبران کم آبي

كشاورزي به  عنوان يكي از مهم ترين محورهاي توسعه 
اقتصادي كشور با مشكلات عديده اي ازجمله فروش و 
تغيير كاربري روزافزون زمين هاي كشاورزي تا فاصله 
فراوان توليد تا مصرف محصولات مواجه است كه در اين 
شــرايط بهترين راهكار افزايش درآمد توليدكنندگان 
از طريق افزايش بهره وري توليد مطرح مي شــود. يكي از مهم ترين مشكلات 
بخش كشاورزي پايين بودن بهره وري است به همين دليل كارشناسان بخش 
كشاورزي بر اين باورند كه وزارت جهاد كشاورزي بايد راهكارهايي براي افزايش 
بهره وري درنظر بگيرد تا درآمد كشاورزان افزايش و قيمت اين محصولات در 
بازار كاهش يابد. به گفته آنها وزارت جهاد كشاورزي بايد افزايش بهره وري را 
جزو اولويت هايش قرار دهد چراكه اگر با ايجاد برنامه ريزي هاي كارشناســي 
بهره وري افزايش يابد، افزايش توليد و كاهش قيمــت  محصولات در بازار نيز 
رقم مي خورد. اين كارشناسان معتقدند كه درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت 

زمين كشاورزي نيست. 

درآمدكمكشاورزي
به گفته مجيد كوپاهي؛ عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران در 
حال حاضر درآمد كشاورز قابل رقابت با قيمت زمين كشاورزي نيست. ترجيح 

كشاورزان فروش زمين كشاورزي به جاي توليد محصول است از اين رو ضرورت 
دارد وزارت جهاد كشاورزي ضمن حمايت مالي از كشاورز، راهكارهاي علمي 
خود را براي بهبود وضعيت كشــاورزي و توليد ارائه دهد. اين استاد دانشگاه با 
اشاره به اهميت بخش كشاورزي در كشــور و لزوم توجه دولت به اين بخش، 
مي گويد: بايد حمايت هاي مالي از ســوي دولت براي كشاورزان درنظر گرفته 
شود. وي علت از بين  رفتن زمين زراعي و مراتع كشاورزي را فروش زمين هاي 
شمال كشــور عنوان مي كند و تاكيد دارد: وزارت جهاد كشاورزي بايد ضمن 
حمايت مالي كشاورز، راهكارهاي علمي خود را براي بهبود وضعيت كشاورزي 
و توليد محصول ســالم و باكيفيت ارائه دهد. اين كارشناس اقتصادي معتقد 
است: اهميت شفاف سازي بازار و ايجاد يك بانك اطلاعاتي دقيق براي رسيدن 
به يك ساختار مناسب و داشتن آماري دقيق در زمينه توليد محصولات، بسيار 

ضروريست چراكه بهترين راه داشتن يك رويكرد و نگاه واقعي به بازار است. 

بهكارگيريروشهايعلمي
اين كارشــناس مهم ترين اولويت وزارت جهاد كشــاورزي را در سال جاري 
تشكيل تيم علمي براي به كارگيري روش هاي تخصصي و فكر شده در امر توليد، 
صادرات و ساير موارد كشــاورزي مي داند. كوپاهي مي گويد: با توجه به اينكه 
وضعيت كشاورزي ايران مطلوب نيست بايد به دنبال تصميمات كارشناسي و 

كارهاي تحقيقاتي گوناگون براي بهبود اين شرايط بود به همين دليل انتظار 
مي رود وزارت جهاد كشاورزي از نظرات كارشناسي و فارغ التحصيلان متخصص 
در اين امر استفاده كند. وي معتقد است: بايد برنامه ريزي هاي دقيق در راستاي 
مصرف آب، نوع گياهان توليدي ســازگار با محيط زيست و زمين هاي زراعي 
انجام شود. به گفته اين كارشناس كشاورزي، در كشوري سياست زده هستيم از 
اين رو ممكن است واردات گندم نيز مانند نفت متوقف شود به همين دليل بايد 
از هم اكنون برنامه ريزي هاي كارشناسي براي بالا بردن توليد گندم صورت گيرد. 
كوپاهي با بيان اينكه كارشناسان خبره كشاورزي بسياري در كشور ما حضور 
دارند، تاكيد مي كند: بايد مطالعات زيادي در زمينه  نوع بذر هاي به كار گرفته 
شده صورت گيرد؛ به طوري كه به همه كشــاورزان القا شود با توجه به شرايط 
آب  وهوايي و زمين زراعي خود كدام محصول را بكارند تا به توليد مطلوب تر و 

اقتصادي تر دست يابند. 

سدهابافكركارشناسيساختهنشدهاست
عضو هيات علمي دانشــكده كشــاورزي دانشــگاه تهران ميزان بارندگي در 
سال هاي اخير را كم ارزيابي مي كند و ادامه مي دهد: با توجه به شرايط كمبود 
آب در كشور بايد به فكر تغيير شيوه هاي غذايي مردم بود به گونه اي كه مصرف 
محصولاتي كه در فرآيند  توليد به آب كمتري نياز دارند، جايگزين محصولات 

آب بر شوند. وي با بيان اينكه تاكنون تصميمات نادرستي براي استفاده  بهينه 
آب گرفته شده است، مي گويد: ايجاد سد و شبكه هاي آب رس به دليل اينكه فكر 
كارشناسي پشت آن نبوده، موجب از بين رفتن آب هاي زيرزميني شده است. 
اين كارشناس معتقد است كه بسياري از زيرساخت هاي كشاورزي با مشكل 
روبه رو هستند و طي چند ســال اخير به بخش كشاورزي توجه چنداني نشده 
است، از اين رو انتظار مي رود بخشي اعظم يارانه در زيرساخت هاي كشاورزي 
به كار گرفته شود چراكه كشاورزي محور استقلال و امنيت غذايي كشور است. 

ضرورتحفظنامايراندركالاهايصادراتي
وي يكي  ديگر از اولويت هاي بخش كشاورزي را توجه بيشتر اين بخش به امر 
صادرات مي داند و ادامه مي دهد: صادرات محصولات كشاورزي بايد تقويت شود 
به طوري كه صادرات يك محصول مانند زعفران درنهايت به اســم ايران تمام 
شود نه اينكه با ارسال به كشور هايي چون پاكستان و بسته بندي در آنجا به اسم 
كشور ديگري صادر شود. عضو هيات علمي دانشكده كشاورزي دانشگاه تهران 
فعاليت تمام بخش هاي مربوط به كشاورزي ازجمله صنايع جانبي، حمل ونقل 
و غيره را براي تدبير يك محصول سالم و باكيفيت مهم مي داند و مي گويد: بايد 
سياست گذاري هاي مفيدي در تمام اين بخش ها براي بهبود وضعيت كشاورزي 

ايران اجرا شود. 

»کسب وکار« بررسي مي کند

افزايش بهره وري، اولويت نخست کشاورزي
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سبکزندگي

حكايت نهادهايي كه پاسخگوي نگراني مردم نيستند

خوردنیانخوردن،مسالهایناست!
هنوز چندماه از اعلام وجود روغن پالم 
در لبنيات نگذشته بود كه باز خبر از 
وجود نيترات در آب رسيد. خبر وجود 
نيترات در آب به نتيجه نرسيده بود كه 
اعلام شــد واكس ميوه براي سلامت 
مضر است. اين پرونده حل نشده كه اعلام شد در گوجه فرنگي 
نيترات وجود دارد و حالا وجود سرب در مرغ تبديل به معضل 
شده است. اين روزها پشت سر همديگر خبرهايي روی صدر 
اخبار قرار مي گيرد كه حاكي از ناسالم بودن مواد غذايي است. از 
سوي ديگر، بايد تاييد وجود خمير مرغ در سوسيس و كالباس 
و همين طور وجود كودهاي خطرناك شيميايي را نيز به اين 
ليست اضافه كرد اما ماجرا از اينجا آغاز شد كه اين خبرها توسط 
نهادها و وزارتخانه هايي كه متولي سلامت مردم هستند پخش 
شد و همچنان خبري از پيگيري اين نهادها در رابطه به نتيجه 

رسيدن اين پرونده ها نيست. 

 پرونده مرغ هاي»سربي« روي ميز شورا
ديروز رحمت الله حافظي؛ رئيس كميســيون سلامت شوراي 
شهر تهران ضمن هشدار از ميزان بالاي سرب در گوشت مرغ، 
مي گويد: »ميزان سرب موجود در گوشت سفيد مرغ 47 درصد 
بيشتر از استاندارد اســت. او با بيان اينكه گزارش پايش مواد 
غذايي در اواخر سال گذشته نشان داد كه ميزان سرب موجود 
در گوشت سفيد مرغ 47 درصد بيشتر از استاندارد است، افزود: 
البته ظرف دو هفته آينده نتايج پايــش جديد، جمع بندي و 
اعلام مي شود. حافظي با بيان اينكه بايد براي تخمين آخرين 
وضعيت وجود ســرب در مرغ منتظر گزارش پايش امســال 
بود، درباره چرايي وجود اين حد ســرب در بدن مرغ، گفت: 
دانه هاي خوراكي درون دستگاه هايي توليد مي شوند و شايد 
قطعات سربي در اين وسايل وجود داشته باشد كه در تماس 
با دانه، سربي مي شوند اما قطعا بايد براي پاسخ به اين چرايي 

بررسي هاي لازم انجام شود. 
چندي پيش در پي انتشار اخباري مبني بر آلوده بودن مرغ ها به 
سرب، سيدحسين هاشمي، استاندار تهران با رد خبر آلودگي 
و بالا بودن سرب موجود در مرغ هاي شهر تهران، گفت: »مرغ 
مورد اســتفاده شهروندان تهراني هيچ مشــكلي ندارد.« وي 
افزود: »هيچ گزارشي درباره بالا بودن سرب موجود در مرغ و 

آلودگي آن از طرف وزارت بهداشت به استانداري داده نشده 
است. بر همين اســاس اخبار آلودگي در مرغ را به هيچ عنوان 
تاييد نمي كنيم.« او با بيان اينكه تنها مرجع رسمي اظهارنظر 
در اين باره وزارت بهداشــت و امور دام وزارت جهاد كشاورزي 
است، گفت: »اگر خبري در اين باره توسط بخش هاي ديگر ارائه 
شود حاشيه اي است و رسميت ندارد.« سرب يك عنصر بسيار 
سمي بوده كه مي تواند عوارض فراواني در بدن ايجاد كند و بنا 
به اعلام پروفسور مشتاقي، رئيس انجمن عناصر كمياب ايران، 
سرب علاوه بر تاثير روي كليه و كبد بر روي مغز تاثير و سبب 
ايجاد بيماري هاي عصبي مي شود. اين موضوع در حاليست كه 
هنوز وزارت بهداشت واكنشي بر قضيه نشان نداده و تماس هاي 
»كســب وكار« براي پيگيري اين موضوع به نتيجه نرسيد و 

مسئولان وزارت بهداشت پاسخي به موضوع ندادند. 

 ســازمان غــذا و دارو موظف به اعلام اســامي 
استفاده كنندگان روغن پالم

اگر ســري به ســوپرماركت محله تان بزنيد متوجه مي شويد 
كه اعلام اخباري چون وجود پالم در ماست و لبنيات بر روي 
قيمت ها و خريد اين محصولات تاثير گذاشــته است. خريدار 
فقط اســم يك كارخانه را براي خريد ماست مي آورد و تاكيد 
مي كند پرچرب نباشد. يكي از اين فروشندگان مي گويد: »از 
چندماه پيش كه اعلام شد در لبنيات پالم وجود دارد و سرطان 
زاست بازار ما كساد شده است. ماست و شير پرچرب برگشت 
مي خورند و مردم هم با ترديد خريد مي كنند. ما ضرر كرديم اما 
مشخص نشد اصلا كدام كارخانه پالم داشت و نتيجه چه شد و 

دست آخر ضررش نصيب ما شد!«
ديروز بعد از مدت ها دادستاني تهران، ســازمان غذا و دارو را 
موظف به اعلام اســامي اســتفاده كنندگان روغن پالم كرد. 
براساس دستور دادستاني تهران به ســازمان غذا و دارو، اين 
سازمان موظف است اسامي كارخانجات متخلف استفاده كننده 
از روغن پالم را اعلام كند. يكي از شاكيان پرونده روغن پالم در 
گفت وگو با ايرنا با اعلام اين خبر افزود: شــعبه 15 دادسراي 
كاركنان دولت به ســازمان غذا و دارو دســتور داد كه اسامي 
كارخانجات متخلف استفاده كننده از روغن پالم در محصولات 
خود را منتشر كند. »مصطفي ترك همداني« با استناد به ماده 
43 قانون تعزيرات حكومتي در امور خوراكي و بهداشتي، اظهار 

داشت: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي براساس اين 
قانون مكلف است اسامي اقلام خوراكي و بهداشتي غيرمجاز را 
اعلام كند. او با تاكيد بر اينكه سازمان غذا و دارو موظف است 
ظرف مدت ســه روز پس از دريافت اين دســتور، اسامي اين 
كارخانه ها را اعلام كند، گفت: حدود 9 ماه است كه استفاده از 
روغن پالم در محصولات لبني رسانه اي شده است و بازپرس 
پرونده و دادستاني تهران نيز در امور بهداشتي مردم حساسيت 

خاصي داشته اند.
 جمعي از وكلا روز شنبه 25 مردادماه سال جاري با حضور در 
دادسراي كاركنان دولت از رئيس سازمان غذا و دارو و روساي 
سابق سازمان اســتاندارد به دليل اســتفاده از روغن پالم در 

محصولات لبني شكايت كردند.
 اما اين اقدام دادستاني تهران از ســوي رئيس سازمان غذا و 
دارو بي جواب نماند و محمد هاشمي، سخنگوي سازمان غذا و 
دارو در گفت وگو با »كسب وكار« اعلام كرد: »رئيس سازمان 
غذا و دارو در واكنش به خبر دســتور بازپــرس پرونده روغن 
پالم به سازمان غذا و دارو مبني بر انتشار اسامي كارخانجات 
متخلف، اظهار داشت: بعد از دســتور كتبي دادستان محترم 

مشــكلي براي اعلام اســامي وجود ندارد و 
در اســرع وقت انجام اين اقدام 

خواهد شد. دكتر ديناروند در واكنش به خبر مبني بر دستور 
بازپرس پرونده روغن پالم به ســازمان غذا و دارو براي انتشار 
اسامي كارخانجات متخلف، اظهار داشــت: ما همواره مساله 
متخلفان را اطلاع رســاني مي كنيم. فرآورده هايي كه قاچاق 
يا تقلبي هســتند يا فرآورده هايي كه بايد از سطح بازار جمع 
شوند را نيز اطلاع رســاني مي كنيم. پالم از ديد ما تخلفي بود 
كه وزارت بهداشت با آن برخورد كرد اما ما فكر كرديم در آن 
شرايط اطلاع رساني موضوع پالم ممكن است فراتر از آن جرمي 

كه اتفاق افتاده زيان ايجاد كند.«
از سوي ديگر، به گزارش پايگاه خبري ســازمان غذا و دارو، دكتر 
ديناروند خاطرنشان كرد: »تصور كرديم دستگاه هاي مسئول بايد 
اطلاع پيدا كنند بنابراين ما به تمام دســتگاه هايي كه مسئوليت 
داشتند فهرست متخلفان را اعلام كرديم و هم دستگاه قضايي، 
هم مجلس و هم دستگاه هاي اطلاعاتي و امنيتي كشور ليست را 

در اختيار دارند، اگر دســتگاه هاي 
مربوطه صلاح مي دانند 

اطلاع رساني مي شود. اگر چنين نظري را بازپرس شعبه 15 دادسراي 
كاركنان دولت دارد حتما انجام مي شود و مشكلي براي اعلام ليست 
اسامي متخلفان وجود ندارد و نگران اعلام اسامي متخلفان نيستيم 
و در اسرع وقت اعلام مي كنيم، البته بايد به صورت مكتوب و رسمي 

نظر دادستان محترم را دريافت نماييم.«

 وزارت بهداشت؛ حلقه مفقوده پيگيري مواد غذايي 
سالم

مردم در انتظار اعلام وضعيت متخلفان روغن پالم هستند اما همچنان 
وضعيت آب نيترات دار، واكس ميوه، كودهاي شيميايي و خمير مرغ 

و مرغ هاي سربي در هاله اي از ابهام قرار دارد. 
مسئولان وزارت بهداشــت مي گويند اگر 
صلاح باشد راجع به موضوع اطلاع رساني 
بيشتري مي كنند اما هنوز تكليف تشويش 
اذهان عمومي كه در ترس استفاده از مواد 

غذايي به سر مي برند مشخص نيست!

وقتي كه نگاهي گذرا به محيط اطراف 
خود داشته باشيم، به وضوح مشاهده 
خواهيم كرد كه بســياري از وسايل 
و لوازمي كــه به طور روزمــره از آنها 
استفاده مي كنيم از چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ســاخته شــده اند كه با تغيير و تحولات 
صنعتي در مســير توليد به شــكل كنوني در اختيار ما قرار 
گرفته اند. در حــال حاضر بخش چــرم، مصنوعات چرمي و 
سالامبور در اقصي نقاط دنيا به قدري وســعت يافته كه اين 
بخش به عنوان صنعتي مجزا تاثير مناسبي را در ارزآوري به 
كشورها ايفا مي كند كه البته كشــور ما نيز از اين امر مستثنا 
نيست اما با توجه به تاكيدات مكرر بر رشد و رونق صنايع در 
كشور اين صنعت نيز مانند ساير صنايع با مشكلات متعددي 
مواجه اســت كه يكي از اين مشــكلات همــان تعرفه هاي 
نامناســب صادرات اســت كه عرصه را براي فعاليت در اين 
زمينه تنگ كرده است كه به نظر مي رسد دولت و مجلس در 

اين خصوص بايد وارد عمل شوند. 
در اين رابطه هادي حسيني؛ عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس شوراي اســلامي در گفت وگو با »كسب وكار«، ابراز 
داشت: به طور كلي اكثر توليد كنندگان كشور در مسير توليد با 
مشكلات متعددي مواجه هستند كه يكي از آنها عدم تطبيق 

قوانين با شرايط روز در بازارهاي جهاني و بازار داخل است. 
وي ادامه داد: از سوي ديگر شرايط تحريم و تغيير و تحولات 
قيمتي و رقابت تنگاتنگ در بازار هاي جهاني نيز فعاليت را در 
بخش هاي توليدي و صنعتي دشوارتر كرده است و باعث شده 
تا اين بخش ها در شــرايط بحراني قرار بگيرند كه به همين 
منظور و براي دستيابي به اقتصاد مقاومتي و حركت در جهت 
سند چشم انداز بايد مسئولان و فعالان بخش توليد و صنعت با 
همكاري وزارت صنعت، معدن و تجارت معضلات خاص توليد 
و عرضه خود را با دولت و مجلس مطرح كنند تا در جهت رفع 

اين معضلات گام هاي تاثير گذاري برداشته شود. 
اين نماينده مجلس ابراز داشــت: يكــي از معضلات عمده 
توليدكنندگان و صادركننــدگان در بخش چرم، مصنوعات 
چرمي و سالامبور ناهماهنگي تعرفه هاي وارداتي و صادراتي 
متناسب با نياز كشور است كه با توجه به انتقال اين امر توسط 
فعالان صنف چرم و ســالامبور مجلس در اين خصوص وارد 

عمل شده است. 
وي گفت: به طور معمول براي رشد صنايع، بايد ميزان تعرفه 
واردات مواد اوليه و صادرات محصــولات نهايي را كاهش و 
ميزان تعرفه واردات محصولات نهايي را به كشــور افزايش 
داد تا روند توليد و صادرات تســهيل يابد و توليدكنندگان و 
صادر كنندگان بتوانند در وضعيت مناســب تري به فعاليت 
بپردازند زيرا تنها در اين صورت اســت كه توازن مناسبي در 

تعرفه صادرات و واردات ايجاد خواهد شد. 
در ادامه سعيد شادكام؛ نايب رئيس اتحاديه توليدكنندگان و 
صادركنندگان چرم و سالامبور نيز ادامه داد: در حال حاضر 

صنعت چرم و سالامبور در كشــور در مقايسه با كشورهاي 
ديگر دچار مشكلات فراواني اســت، از يك سو قيمت بالاي 
ماشين آلات و تجهيزات مورد نياز اين صنعت و از سوي ديگر 
تعرفه بالاي واردات مواد شــيميايي اوليه براي توليد چرم، 
عرصه را براي فعاليت در اين بخش دشوار كرده و باعث شده 
كه هزينه تمام شده محصولات داخلي به شدت بالا برود و از 
سوي ديگر به دليل افزايش تعرفه صادرات هزينه تمام شده 
بالاتر برود و صادركنندگان نتوانند در بين كشورهاي رقيب 

حرفي را براي گفتن داشته باشند. 

اين فعال چرم و ســالامبور ادامه داد: در حــال حاضر كه ميزان 
بودجه تعيين شده براي بخش صنعت و معدن نصف سال هاي 
گذشته درنظر گرفته شده است، به راحتي پيش بيني مي شود كه 
نمي توان جهت به روز كردن ماشين آلات مورد نياز اين صنعت 
به بودجه سال 94چشم دوخت، به همين منظور و براي مرتفع 
كردن اين معضل طبق تاكيد وزير صنعت بر جذب سرمايه گذار 
خارجي، تمامي توجهات به جذب سرمايه گذار خارجي معطوف 
شده تا شــايد با اين روش و بهره گيري از استراتژي كشورهای 
پيشرفته اي چون چين بتوان اين صنعت را از وضعيت كنوني نجات 

داد.  شادكام با اشاره به اينكه براي جذب سرمايه گذار خارجي بايد 
مسير توليد را همواركرد، بيان كرد: وقتي كه تعادل مناسبي بين 
تعرفه هاي واردات و صادرات وجود ندارد، سرمايه گذار خارجي 
با مشاهده اين وضعيت تمايلي براي ســرمايه گذاري نمي يابد 
و به جاي ســرمايه گذاري در كشور اقدام به ســرمايه گذاري در 
 كشورهاي همسايه مي كند و بازهم وضعيت نامناسب تر خواهد

 شد. 
نـايـب رئـيـس اتـحاديه تـوليدكنـندگان و صادركنندگان 
چرم و ســالامبور ادامه داد: به همين منظــور و براي جذب 

سرمايه گذار خارجي و تسهيل در روند توليد اين محصولات 
پس از انتقاد مكرر فعــالان اين صنف تعرفه مناســب براي 
صادرات سالامبور پس از طي مراحل قانوني 10 درصد درنظر 

گرفته شده كه پس از بررسي هاي مجدد ابلاغ خواهد شد. 
وي در ادامه گفت: به طورحتم با ايــن كاهش تعرفه علاوه بر 
اينكه شــاهد افزايش ميزان صادرات غيرنفتي خواهيم بود 
به طور طبيعي نيز ميزان جذب سرمايه افزايش خواهد يافت 
و پس از مدرن كردن تجهيزات، اشتغالزايي در اين حوزه نيز 

افزايش مي يابد.

  احتمال وضع تعرفه 10درصدي براي صادرات سالامبور افزايش يافت 

نجاتصنعتچرمباكاهشتعرفهصادرات
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رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان ایلام: 
اختصاص ۲۲۵ هزار هکتار از 

اراضی ایلام به کشت پاییزه  
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی استان ایلام 
گفت: امسال ۲۲۵ هزار هکتار از اراضی کشاورزی 
استان به کشــت پاییزه اختصاص یافته است. 
ایلام- حشــمت عزیزان اظهار داشت: امسال 
اراضی کشاورزی استان زیر کشت غلات و دانه 
روغنی کلزا رفته که گندم آبی و دیم بیشترین 

سطح را به خود اختصاص داده  است.
وی افزود: این سطح زیر کشت شامل ۹۵ هزار 
هکتار گندم دیم، ۶۵ هزار هکتار گندم آبی، ۵۲ 
هزار هکتار جو و ۱۳ هزار هکتار دانه روغنی کلزا 
است. رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
ایلام گفت: اجرای طرح جهش تولید در اراضی 
کشاورزی در استان نیز مشــابه سال گذشته 
اجرا شده است. عزیزان یادآور شد: ۵۶ هزار تن 
کود های شیمیایی مورد نیاز کشاورزان تهیه و در 
اختیار کشاورزان قرار گرفته و ۱۰ هزار تن کود 

نیز در انبار ها موجود است.

انتخاب ذوب  آهــن به عنوان 
صنعت برگزیده در تعاملات 

صنعتی پایدار با دانشگاه
درآیین تجلیل از پژوهشگران و صنعتگران برگزیده 
صنایع ، با عنوان جشنواره پژوهش و فناوری که 
امروز به مناسبت هفته پژوهش در دانشگاه علم 
و صنعت ایران برگزار شــد از ذوب آهن اصفهان 
به عنوان »صنعت برگزیــده در تعاملات صنعتی 
پایدار با دانشگاه« تقدیر و نشــان علم و صنعت 
به مهدی کوهی مدیرعامــل این مجتمع عظیم 

صنعتی اعطا گردید .
دراین آیین که عصر دوشــنبه ۱۹ آذر ۱۴۰۳ در 
ســالن همایش های بین المللی دانشــگاه علم و 
صنعت ایران برگزار شــد ، در حضور مریم کارگر 
نجفی معاون وزیر نیرو، رضا اکبری معاون وزیر راه 
و شهرسازی، داود یونسیان رئیس دانشگاه علم و 
صنعت و جمعی از اساتید دانشگاه و پژوهشگران 
برتر کشور، از سازمان ها و ارگان هایی برتر در زمینه 

تعامل با دانشگاه تجلیل شد.
هیات انتخاب این جشــنواره، ذوب آهن اصفهان 
را برای نهادینه سازی فرهنگ تعامل با دانشگاه با 
هدف بومی سازی فناوری های سخت و نرم مورد 
نیاز خود، به عنوان صنعــت برگزیده در تعاملات 

صنعتی پایدار با دانشگاه برگزیدند.
ذوب آهن اصفهان در طول حیــات بیش از نیم 
قرنی خود ، پیشگام ارتباط صنعت و دانشگاه بوده 
و اقداماتی همچون انعقــاد قراردادهای متعدد با 
دانشگاه های معتبر صنعتی و آزاد اسلامی و هدایت 
دانشجویان کارشناسی ارشد و دکتری به سمت 
چالش ها و توسعه کســب و کار دانش بنیان این 

مجتمع را انجام داده است.

رتبه سوم قم در تعیین تکلیف اسناد 
زمین های کشاورزی در کشور

فرشــاد مهر مدیر امــور اراضی ســازمان جهاد 
کشاورزی قم گفت: از سال ۱۴۰۰ تاکنون بیش از 
۶۷۰ پرونده در سطح استان قم که مشمول قانون 
رفع تداخلات بوده احصا شده و تاکنون ۶۰۰ پرونده 
تعیین تکلیف و مابقی به خاطر مشکلات فنی و 

حقوقی در دست اقدام است.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران خبر داد:
تشدید نظارت بر مصرف گاز ادارات 

دولتی و اماکن عمومی مازندران
مدیرعامل شرکت گاز استان مازندران در نشست 
کمیته تأمین سوخت زمستانی از آغاز بکار گروه 
های ویژه نظارت بر طرح پایش دقیق مصرف گاز 
در اداره های دولتی و اماکن عمومی این اســتان 

خبر داد.
مهندس هژبر جوادی در این باره گفت: شرکت گاز 
استان مازندران با توجه به اهمیت مدیریت مصرف 
انرژی در شــرایط کنونی، نظارت بر اجرای طرح 
پایش مستمر مصرف گاز در همه اداره ها، سازمان ها 

و اماکن عمومی استان را آغاز کرده است.
وی ادامه داد: تیم های بازرسین ویژه این شرکت 
به صورت شبانه روزی به این اماکن مراجعه می کنند 
و دمای محیط، وضعیت سیستم های گرمایشی و 
دیگر موارد مرتبط با مصرف گاز را بررسی می کنند 
و در صورت مشاهده هرگونه رعایت نشدن الگوی 
مصرف گاز از جمله رعایت نکردن دمای استاندارد، 
استفاده غیرمجاز از وسایل گرمایشی یا خاموش 
نکردن سیستم ها در ساعات غیر اداری، اخطارهای 
لازم صادر می شــود و در صورت تکرار، اقدام های 

قانونی انجام خواهد شد.

روزهای اخیر توافقی با سرمایه 
گذار اولیه فرودگاه قم صورت 
گرفته که بخش فرودگاهی 
را استانداری دنبال و هزینه 
اقداماتی که صورت گرفته نیز 

باید به سرمایه گذار پرداخت شود.
 خبرنگاران در بین مردم حضور دارند و همین امر فرصت 
خوبی است که از نظرات کارشناسی و دیدگاه خبرنگاران 

در انعکاس مشکلات جامعه بهره بریم.
دیدگاه اهالی رسانه را به عنوان صاحب نظر در بخش های 
مختلف، مغتنم می شماریم و دغدغه های خبرنگاران 
را در راستای پیگیری موانع و مشــکلات مردم دنبال 

می کنیم.
 قم از نظر فرهنگی جایگاه ویژه ای به دلیل حضور حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها، مسجد 
مقدس جمکران و حوزه های علمیه دارد، اما آسیب های 
اجتماعی نیز در این استان به چشم می خورد که البته 

اقداماتی در این حوزه شروع شده است.
 در موضوع طلاق نقش خانواده و آموزش بسیار مهم است 
و باید مهارت های زندگی در قبل، حین و بعد ازدواج به 
نسل جوانان داده می شود که در این راستا برنامه ریزی 

های لازم صورت گرفته و تا یک ماه آینده عملیات اجرایی 
آن آغاز خواهد شد.

ارزیابی مناســبی از عملکردها در حوزه آســیب های 
اجتماعی از سوی نهادهای مختلف خواهیم داشت.

 فاز نخســت مترو از جعفریه تا حرم مطهر آماده بهره 
برداری اســت که باید واگن آن خریداری شــود که در 
این زمینه پیگیری های لازم برای تأمین واگن در حال 

انجام است.
مترو باید تا جمکران ادامه یابد که برای تکمیل آن ۱۲ 
هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است که برای سال آینده ۲ 

هزار میلیارد تومان اختصاص یافته است.
باید نظر صاحب نظران و مــردم را برای اجرای پروژه ها 
در نظر گرفت و مشاوری در این خصوص به کار گرفته 
می شــود تا چگونگی عملکرد آن بررسی و نتایج آن به 
عنوان یک پژوهش علمی تا پایان سال به شهروندان اعلام 
می شود. استان قم حتماً فرودگاه می خواهد. سرمایه گذار 
بخش خصوصی در سالهای قبل بخشی از باند و بخش 
تجاری را شروع کرده و بازدیدی نیز هفته قبل از این پروژه 
داشتیم.  تاکنون در کشور بخش خصوصی برای احداث 
فرودگاه ورود نکرده و این سرمایه گذار بر مبنای حسن 
نیتی که به وی نشان داده شده وارد عمل شده و اقداماتی 

انجام داده است.
 روزهای اخیر توافقی با سرمایه گذار اولیه فرودگاه قم 
صورت گرفته که بخش فرودگاهی را استانداری دنبال 

خواهد کرد و هزینه اقداماتی که صورت گرفته نیز باید 
به سرمایه گذار پرداخت شود و مقرر شد بخش تجاری و 

گردشگری نیز را خودش انجام دهد.
امروز در قم از ۱۲۰ کشــور رفت و آمد داریم که وجود 
فرودگاه یک ضرورت است و احداث فرودگاه بسیار برای 
قم مهم است و در صورت احداث فرودگاه یک زیرساخت 

توسعه ای مطلوبی برای قم خواهیم داشت.
در بخش آموزش، ورزش و بیمارستانی وضعیت خوبی 
در قم نداریم و جایگاه استان رتبه های پایینی دارد و با 

متوسط کشوری فاصله داریم.
 ۲۷۶ مدرســه در قم کم داریم لذا جلساتی را با خیرین 
داشــته ایم که احداث تعداد ۱۰۰ مدرســه را خیرین 
مدرسه ساز قبول کردند و مابقی را نیز دولت در قم احداث 

خواهد کرد.
 بازنگری بر طرح جامع گردشگری با محور گردشگری 
مذهبی در قم دنبال می شود و امروز در قم مشکلات در 
حوزه گردشگری زیاد است و زیرساخت ها و قطب های 

گردشگری و مراکز اقامتی در قم باید افزایش یابد.
 مشاوری برای بافت تاریخی قم گرفته شد تا ۳۰۰ هکتار 
قم از بافت تاریخی احیا شــود و دراین زمینه با اصلاح 
ضوابط شاهد رونق در این بافت تاریخی شاهدخواهیم 
بود. هم اکنون بلوار پیامبر اعظم رها شــده است و بدنه 
این مسیر باید بر اســاس مبنای جامع گردشگری جز 
برنامه های توسعه ای باشد و امروز در ایام نیمه شعبان 

مشکلات زیادی برای زائران وجوددارد که باید مرتفع 
شود.

هم اکنون سه پروژه هتل در قم بلاتکلیف است که در طی 
۴۵ روز اخیر با پیگیری های صورت گرفته تسهیلات برای 
آنان تأمین شده وامیدواریم با برنامه ریزی لازم این سه 
هتل ۵ ستاره از ابتدای سال آینده در قم شروع به ادامه 

ساخت دهند.
 مبنای ما درانتخاب مدیران شایســته سالاری استلذا 

اعتقاد داریم کــه مدیرانی که می رونــد باید مدیران 
قوی تری جایگزین شوند و امروز می بینیم رئیس دانشگاه 

جدید علوم پزشکی قم از مدیر قبلی قوی تر است.
در سند جامع سلامت اســتان قم باید بازنگری صورت 
گیرد تا بتوان اقدامات مؤثری انجام داد و دراین راســتا 
نیازمند حمایت همه مجموعه ها و شهروندان هستیم، 
چرا که معتقدیم درقم کارهای جمعی را بهتر می توان 

دنبال کرد.

استاندار قم  در اولین نشست خبری:

  در قم آسیب های اجتماعی وجود دارد که باید مرتفع شود

ایلام- مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق ایلام گفت: در راستای 
محرومیت زدایی ۱۲۰ واحد نیروگاهی ۵ کیلوواتی خورشیدی 
جدید با هماهنگی بسیج سازندگی تا پایان سال در استان احداث 
می شــود. ولی اله ناصری در دیدار با مدیران بسیج سازندگی 
استان اظهار داشت: این مهم در راســتای اجرای۱۴ مگاپروژه 

صنعت برق کشور در استان انجام می شود. وی افزود: مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق ایلام گفت: در راستای محرومیت زدایی 
۱۲۰ واحد نیروگاهی ۵ کیلوواتی خورشیدی جدید با هماهنگی 

بسیج سازندگی تا پایان سال در استان احداث می شود.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق ایــلام گفــت: 

 ارزش ســرمایه گذاری این تعــداد واحد ۱۸۰ میلیــارد ریال
 است.

ناصری اضافه کرد: تا کنون ۴۰۰ واحــد نیروگاهی ۵ کیلوواتی 
با اعتباری بالغ بر ۶۰۰ میلیارد ریال در ســطح اســتان احداث 

شده است.

مدیر منطقه ۷ شهرداری اصفهان از اجرای هشتمین مرحله طرح 
»محله من محله زندگی« در محله شاهد خبر داد. به گزارش اداره 
ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، مهدی سلطان آقایی با بیان 
اینکه اجرای طرح محله من محله زندگی با بهره گیری از ظرفیت 
مشارکت شهروندان در سطوح مختلف واحدهای اجرایی شهرداری 

و با هدف ارتقای سطح خدمت رسانی به محلات اجرا می شود، گفت: 
در این طرح واحدهای مختلف عمرانی، امور شــهر، فضای سبز و 
ترافیک طی یک هفته در محلات مختلف حضور یافته و به صورت 
ویژه به پیگیری مطالبات مردمی و رفع مشکلات موجود در محلات 
می پردازند. وی لکه گیری آسفالت معابر، ترمیم پیاده روها و بازسازی 

جداول معیوب سطح محله رااز اقدامات عمرانی این طرح دانست و 
افزود: در حوزه فضای سبز، واکاری و گل کاری و ساماندهی باغچه ها، 
بوستان ها و پارک های محلی و در حوزه امور شهری نیز تیم های 
مختلف نسبت به شست وشــوی معابر، پاک سازی سطح محل از 

نخاله و ساماندهی زمین های بایر اقدام خواهند کرد.

سیدحسین درویشی مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران 
بیان داشت: در راستای ارتقاء و توانمندسازی مهارتی نیروی کار 
جوان استان، مراکز آموزش فنی و حرفه ای استان گامی بلند در ارائه 
آموزش های مهارتی به دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاهی 

برداشته اند.
به گزارش روابط عمومی و مرکز اطلاع رســانی اداره کل آموزش 

فنی و حرفه ای مازندران، درویشی مدیرکل خبر داد: ۱۴۳۴ نفر از 
دانشجویان و دانش آموختگان استان از ارائه آموزش های مهارتی 
توسط مراکز آموزش فنی و حرفه ای استان در ۹ ماهه سال ۱۴۰۳ 

بهره مند شدند.
 وی افزود: توسعه آموزش های مهارتی توسط مراکز آموزش فنی 
و حرفه ای برای توانمندســازی دانشــجویان و دانش آموختگان 
دانشگاهی در راستای ارتقاء و توانمندسازی نیروی کار جوان استان، 
مراکز آموزش فنی و حرفه ای استان گامی بلند در ارائه آموزش های 

مهارتی به دانشجویان و دانش آموختگان دانشگاهی برداشته اند.
درویشی مدیرکل عنوان کرد: عملکرد آموزشی این اداره کل در نه 
ماهه سال ۱۴۰۳برای دانشجویان به تفکیک از تعداد ۸۷۵ نفر که 
معادل ۱۵۰ هزار و ۶۴۴ نفرساعت بوده، تعداد ۱۲۶ نفر در ۲۰ مرکز 

آموزش فنی و حرفه ای و ۷۴۹ نفــر در ۳۰ مرکز مدیریت مهارت 
آموزی و مشاوره شغلی )TMC( ،دانشگاه های استان ، همچنین 
در حوزه دانش آموختگان به تعداد ۵۵۹ نفر که معادل ۱۳۴ هزار و 
۳۸۷ نفرساعت در ۵۴ حرفه و ۸۲ دوره آموزشی از ارائه آموزش های 

مهارتی برخوردار شدند.
وی خاطرنشان ســاخت: مجموع عملکرد آموزشی در این حوزه 
که با برنامه ریزی های صورت گرفته و اهتمام دانشگاه های استان 
نسبت به سال گذشته به رشد ۱۱۰ درصدی تا نه ماهه سال جاری 
دست یافته ایم، که بیش از ۶۰ درصد دانش آموختگان جذب بازار 

کار شدند.
این مقام مســئول گفت: این مراکز را با هدف تقویت مهارت های 
عملی و فنی دانشــجویان و برنامه های متعددی که برای افزایش 

توانمندی ها و آماده سازی آنان برای ورود به بازار کار اجرا کرده اند، 
دانست و افزود: دانشجویان با استفاده از تجهیزات پیشرفته و مدرن، 
زیر نظر اساتید مجرب و کارآزموده، مهارت های لازم را فرا می گیرند 
و این آموزش ها نه تنها باعث افزایش دانش و توانمندی های فنی 
دانشجویان می شــود، بلکه اعتماد به نفس و آمادگی آنان را برای 

مواجهه با چالش های حرفه ای افزایش می یابد.
در ادامه خاطر نشان کرد: آمارها نشــان می دهد که این برنامه ها 
تاثیر قابل توجهی در افزایش نرخ اشتغال فارغ التحصیلان داشته 
و بسیاری از دانشجویان با مهارت های کسب شده در این دوره ها، 
توانسته اند شغل های مناسبی پیدا کنند. همچنین، رضایت مندی 
دانشجویان از کیفیت و محتوای دوره ها، نشان دهنده موفقیت این 

مراکز در ارائه آموزش های موثر و کاربردی است.

مرحله دوم و سوم لیگ قایقرانی اسلالوم دوشنبه و سه شنبه در 
دریاچه آزادی برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی فدراســیون قایقرانی، دریاچه آزادی 
میزبان دومین مرحله لیگ قایقرانی اسلالوم بود. این مسابقات 

در ۴ مرحله انجام شد.
مسابقات در مواد کایاک و کانوی تک نفره، اسپرینت اسلالوم و 
کایاک کانو امدادی و برای نخســتین بار در ماده کایاک کراس 

انجام شــد. در این مرحله رقابت های کایاک و کانوی تک نفره، 
اســپرینت اســلالوم و کایاک کانو امدادی و در روز سه شــنبه 

مسابقات کایاک کراس در بخش بانوان و آقایان برگزار شد.
 در جدول رده بنــدی در بخش بانوان آوا شــهرکرد، نوین البرز 
و توســعه ســاختمانی الهیه اصفهان و در بخش آقایان فولاد 
هرمزگان، هیرو شهرکرد و کفش سالار قم در رده های برتر قرار 
دارند. در بخش کایاک کراس بانوان ملیکا سماکی از آوا شهرکرد، 

دنیا جوکار از نوین البرز، مینو معصومی از استخر شهید فاضل 
شهرکرد، ثنا توکل نیا از کفش ســالار قم و رزا رفیعی از توسعه 

ساختمانی الهیه اصفهان در رده اول تا پنجم قرار گرفتند.
در بخش کایاک کراس آقایان پارسا مولایی از هیرو شهرکرد اول، 
سام نوری نسب از فولاد هرمزگان دوم، محی الدین کریمی از نوین 
البرز سوم، محمدمهدی علیپور از شهید مهتاجعلی یزد چهارم و 

محمدحسین عباس نژاد از کفش سالار قم پنجم شدند.

روح اله عبدالعلی زاده - تبریز؛مدیر منطقه ۸ عملیات انتقال گاز ایران 
بي توجهي به حریم ایمني خطوط لوله انتقال گاز را تهدیدي جدي براي 

امنیت ساکنین جوار خطوط لوله گاز دانست.
مهدي زارع، از خطوط لوله انتقال گاز بعنوان سرمایه ملي و شاهرگهاي 
حیاتي انرژي یاد کرد و گفت: جلوگیري از تجــاوز به حریم خطوط 
لوله، موجب پایداري در انتقال این انرژي پاک بوده و امنیت و آسایش 
ساکنین جوار خطوط انتقال گاز را تضمین مي نماید. وی افزود: نزدیکي 
زمین به خطوط لوله انتقال گاز امتیاز نبوده بلکه مانع قانوني جدي براي 

تغییر کاربري و ساخت و ساز مي باشد، لذا ضرورت دارد خریداران در 
هنگام انجام معاملات زمین به این امر توجه ویژه اي داشته باشند.

مدیر منطقه ۸ عملیــات انتقــال گاز ایران اظهار داشــت: معمولا 
فروشــندگان و یا بنگاه داران املاک در هنگام انجام معاملات زمین، 
نزدیکي خطوط لوله انتقال گاز به زمین را بعنوان امتیاز ویژه اي مطرح 
مي نمایند ولي این موضوع برخلاف تصور آنها به لحاظ قرار گرفتن زمین 
در حریم ایمني خطوط لوله انتقال گاز و موانع قانوني براي ساخت و ساز 
داراي امتیاز و مرغوبیت نمي باشد. وي حریم ایمني و قانوني خطوط 

لوله گاز فشار قوي را حداکثر ۲۵۰ متر از طرفین خط لوله انتقال گاز 
اعلام نمود و تصریح کرد: آسایش ساکنین و سلامت تاسیسات مجاور 
خطوط لوله انتقال گاز، تنها با حفظ فاصله مجاز از محدوده خطر ناشي 
از انفجار و نشتي گاز احتمالي، ممکن است. زارع تاکید کرد: تعامل و 
همکاري سازمانها، نهادها و شرکتهاي حقیقي و حقوقي در استعلام از 
منطقه ۸ عملیات انتقال گاز قبل از صدور هر گونه مجوز ساخت و ساز و 
عملیات اجرایي در حریم ایمني خطوط انتقال گاز مي تواند از هدر رفت 

سرمایه و زمان و بروز تبعات نامطلوب آتي جلوگیري نماید. 

سمنان . تبیانیان: عباسعلی افضلی مســئول واحد آبخیزداری 
اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان دامغان گفت: در پی 
بارش بارندگی نیمه نخست سال جاری ۱۵۰ هزار متر مکعب از 

بندهای  احداث شده در سطح شهرستان دامغان آبگیری شد. 
 عباسعلی افضلی اظهار داشــت: این میزان آبگیری در بندهای 
سنگ ملات و خاکی احداث شده از سوی اداره منابع طبیعی و 

آبخیزداری شهرستان دامغان صورت گرفت. 
وی افزود: در سطح شهرســتان دامغان تعداد ۳۵۰ بند سنگ 
و ملات و ۸۰ مورد بند خاکی وجود دارد که با مشــارکت بخش 
خصوصی ؛ مالکان و باغداران و با نظــارت اداره منابع طبیعی و 
آبخیزداری ایجاد و احداث شده است.  مسئول واحد آبخیزداری 
اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان دامغان با بیان اینکه در 

ابتدای سال جاری امسال با توجه به بارندگی انجام شده باعث آبگیری 
سه بند خاکی پروژه آبخیزداری در بالا دست روستاهای نعیم آباد ؛ 
کلاته ملا و مهماندوست شد.  وی اضافه کرد: میزان حجم آبگیری 
بندهای خاکی در ابتدای سال جاری ۲۰۰ متر مکعب بود و آبیاری 
باغات پایین دست ؛ تامین آب سفرهای زیر زمینی و آبدار شدن قنات 
مهم ترین فواید پروژه های آبخیزداری و بندهای خاکی احداثی است. 

عباســعلی افضلی به اجرای بیش از ۱۴ هــزار متر مکعب طرح 
آبخیزداری در دولت سیزدهم در سطح شهرستان دامغان خبر 
داد و تصریح کرد: اجرای ۹ طرح آبخیزداری از ســال ۱۴۰۰ به 
ظرفیت پنج هزار و ۳۳ متر مکعب از نوع بندهای سنگ و ملات به 
منظور جلوگیری از بروز سیلاب و حفاظت خاک و بهبود تغذیه 

سفره های آب زیر زمینی در حوضه های آبخیز دامغان شد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق ایلام:  احداث۱۲۰ واحد نیروگاهی ۵ کیلوواتی خورشیدی جدید در استان ایلام

مدیر منطقه ۷ شهرداری اصفهان خبر داد: اجرای هشتمین مرحله طرح »محله من محله زندگی« در محله شاهد

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای مازندران خبر داد:  جذب بیش از ۶۰ درصدی دانش آموختگان در بازار کار

تیم آوا شهرکرد قهرمان لیگ برتر اسلالوم بانوان شد

مدیر منطقه 8 عملیات انتقال گاز ایران: بي توجهي به حریم خطوط لوله انتقال گاز، تهدیدي جدي براي امنیت

در پی بارندگی نیمه نخست سال جاری آبگیری ۱۵۰ هزار مترمکعب بندهای احداثی دامغان

خبر

استان ها
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

چقدر موفق هستيد؟ همان اندازه كه شاد هستيد!
شــادی و برخــورداری از يــک روحيــه 
شاداب و ســرزنده، باعث مي شود شما از 
بخش هــای مختلف زندگی تــان راضی تر 
باشيد و درنتيجه بهتر و كارآمدتر نيز عمل 
كنيد. فرقی نمي كند در كدام نوع يا مرتبه 
شغلی مشغول هســتيد، تحقيقات نشان 
مي دهد افراد شــاد در كارهــای گروهی، 
روحيه همكاری بهتری نسبت به سايرين نشــان مي دهند؛ اگر مدير باشند 
با كاركنان شــان روابط بهتری دارند؛ در مشــاغل اداری و خدماتی، قادرند 
مشتريان را به خوبی راضی نگه دارند  و اگر در بخش فروش باشند، ميانگين 
فروش بالاتری دارند. همچنين در بسياری از موارد خلاقيت و ارائه طرح ها و 
راهكارهای نوين، توسط افراد شاد صورت مي گيرد. افراد شاد انرژی بيشتری 
دارند، كمتر شــكايت مي كنند و كمتر غر مي زنند، در نتيجه در روبه رويی با 
يک مشكل از كاه، كوه نمي سازند، چراكه قادرند از جنبه های مختلف به يک 

مشكل نگاه كنند و سرانجام راه حلی پيدا كنند.
 افراد شاد، مثبت انديش نيز هســتند و اين خوش بينی باعث قرارگرفتن در 
موقعيت های بهتر و بهره وری بيشتر در كار نيز مي شود. مديران خوب از شادی 
به عنوان راه حلی برای افزايش انگيزه در كاركنان استفاده مي كنند؛ در صورت 
شاد بودن انگيزه شــما برای بهتر كاركردن نيز افزايش مي يابد. شادی چهار 
خصوصيت ديگر نيز دارد كه باعث مي شود شما در كارتان موفق تر باشيد؛ اول 
اينكه شادی خطر ابتلا به بيماری هايی چون ديابت، فشارخون، سردرد و زخم 
معده را مي كاهد در نتيجه كيفيت كاركردن را افزايش داده و از غيبت های 
كاری مي كاهد. دوم اينكه افراد شاد آموزش پذيرترند و ذهن آماده تری دارند، 
بنابراين بهره وری آنها نيز افزايش مي يابد. سوم اينكه با شادی نه تنها كمتر 
خطا مي كنيد، بلكــه در صورت بروز خطا نيز بر خودتان مســلط تر خواهيد 
بود و قادريد مســئوليت اشتباه را بپذيريد و به آســانی از عهده حل مشكل 
نيز برآييد و در پايان افراد شاد تمركز بيشــتری دارند پس در موقعيت های 
بحرانی تصميمات بهتر و منطقی تری مي گيرند و قادرند به خوبی اولويت ها را 

شناسايی كرده و بر مبنای آنها تصميم گيری كنند.

در باب اهميت بازارشناسي
بازارشناســي ابتــدا در زمــان بررســي 
امكان پذيري ايــده اهميــت مي يابد. در 
اين گام به بررســي مقدماتي مي پردازيم 
كه آيا اين ايده ـ فارغ از شــيوه اجراي آن ـ 
خريداري دارد يا خير؟ مثلا فرض كنيد من 
قصد دارم نوع جديدي از خدمات آموزش 
الكترونيــک را در قالــب يک وب ســايت 
اينترنتي به بازار عرضه كنم. اين شــكل جديد آمــوزش الكترونيک، تجربه 
متفاوتي را در آموزش براي مشتري رقم مي زند. حال بايد ديد مشتري حاضر 
اســت براي اين نوع خدمت پول پرداخت كند؟ كليد اصلــي ماجرا همين 
است. ممكن است من به كمک تحقيقات بازار و روش هاي معمول آن )مثل 
پرسش نامه، مصاحبه و …( واقعي بودن اين ايده كسب وكار را ارزيابي كنم. 

اما يک راه ميان بر هم وجود دارد. در بسياري مواقع ايده نوآورانه كسب وكار 
قبلا در زمينه متفاوتي حساب پس داده است و نوآوري من در واقع تنها عوض 
كردن زمينه عرضه محصول يا خدمت است. بنابراين در اين حالت مي توانم با 
پذيرش سطحي از ريسک و با در نظر گرفتن اينكه فروش خدمات الكترونيک 
درآمدزايي مناسبي در ايران داشته است، مي توانم فرض كنم كه چون ايده 
آموزش الكترونيک من برگرفته از روشي است كه در دنياي آف  لاين فروش 
خوبي داشته، مي تواند در دنياي آنلاين نيز فروش خوبي داشته باشد. البته 
بديهي است كه اين تنها يک سرنخ براي تحقيقات بازار دقيق تر است و نبايد 
براساس چنين استدلالي روي اجراي ايده سرمايه گذاري كرد. در واقع عوامل 
مهم ديگري همچون فناوري موجود و منابع مالي مورد نياز نيز در بررســي 
امكان پذيري ايده كسب وكار  مهمند كه لازم است بررسي شوند. علاوه بر آن، 
خيلي وقت ها يک ايده كسب وكار در طول فرآيند اجرايي سازي آنقدر چكش 

مي خورد كه ايده نهايي با ايده اوليه  تفاوت هاي بسياري دارد. 

به حساب خود برسيد
پســر كوچكی وارد مغازه ای شد، جعبه 
نوشابه را به سمت تلفن هل داد. روی جعبه 
رفت تا دستش به دكمه های تلفن برسد 
و شروع كرد به گرفتن شــماره. مغازه دار 
متوجه پســر بود و بــه مكالماتش گوش 

مي داد.
پسرک پرســيد: خانم، مي توانم خواهش 

كنم كوتاه كردن چمن های حياط خانه تان را به من بسپاريد؟
زن پاسخ داد: كسی هست كه اين كار را برايم انجام مي دهد.

پسرک گفت: خانم، من اين كار را با نصف قيمتی كه به او مي دهيد، انجام 
خواهم داد.

زن در جوابش گفت كه از كار اين فرد كاملا راضی است.
پسرک بيشتر اصرار كرد و پيشنهاد داد: خانم، من پياده رو و جدول جلوی 
خانه را هم برای تان جارو مي كنم. در اين صورت شما در يكشنبه زيباترين 
چمن را در كل شهر خواهيد داشت. مجددا زن پاسخش منفی بود. پسرک 

در حالی كه لبخندی بر لب داشت، گوشی را گذاشت. 
مغازه دار كه به صحبت های او گوش داده بود به سمتش رفت و گفت: پسر، از 
رفتارت خوشم آمد؛ به خاطر اينكه روحيه خاص و خوبی داری . دوست دارم 
كاری به تو بدهم. پسر جوان جواب داد: نه ممنون، من فقط داشتم عملكردم 

را مي سنجيدم. من همان كسی هستم كه برای اين خانم كار مي كند.

توصيه

نگاه

داستانک

يک روز كاری ديگر آغاز شده بود؛ تا از در وارد شد، مثل هميشه با صدای 
بلند شروع به پرخاشگری كرد اما اين بار تعجب مي  كرد كه چرا اين داد و 
فريادها نتيجه عكس مي دهند و كارمندانش ديگر از او حساب نمي برند.  
آيا شما هم يک سرپرســت هســتيد كه آرزو داريد محيط كاری فعال و 
پويايی داشته باشــيد اما با اين حال نمي دانيد چگونه بايد در كارمندان 
 خود انگيزه ايجاد كنيد؟در اين صورت با ما همراه باشيد. كارمندان خوب 

كار نمي كنند. چون:

وظایف آنان تعریف شده نیست: هر نيروی كار بايد حوزه وظايف 
و اختيارات مشخص خود را داشته باشد. او بايد بداند كه دقيقا برای چه 
كاری در اين سازمان اســت و از او چه انتظاراتی مي رود. به عبارت ديگر 
نيروی كار شما نبايد احساس كند از او استفاده كاری مي شود و شما از او 
انتظارات نامحدودی داريد. بنابراين اولين روزی كه يک نيرو را در سازمان 
خود مشغول به كار مي كنيد ابتدا بايد عنوان سمت او را مشخص كنيد. بايد 
 برای خودتان و او مشــخص كنيد كه در مقابل چه توقعاتی به او حقوق 

پرداخت مي كنيد. 

سرپرست، خودش از انگیزه کافی برخوردار نیست: وقتی 
سرپرست يک سازمان خود انگيزه كافی برای 

نيل به اهــداف ارگان تحت مديريتش 
ندارد، آيا انتظار مي رود كارمندان آن 

سازمان با رضايت قلبی و علاقه در 
جهت ايــن اهداف بكوشــند؟ 

پاسخ كاملا روشن است. 
يــن  ا بر بنا

شــما 

به عنوان يک سرپرست ابتدا بايد درک درستی از اهداف ارگان تحت 
سرپرستی خود داشته و به آنها اعتقاد داشته باشيد.

بین تلاش و پاداش آنان توازن برقرار نیست: همه ما انسان ها 
خواهان آن هستيم كه به اندازه تلاشی كه به خرج مي دهيم پاداش دريافت 
كنيم. تحقيقات نشان می دهند كارمندان ارگان هايی كه احساس مي كنند 
ميزان تلاش و پاداش آنها دارای توازن نيست بيشتر به سردردهای ميگرنی، 
فرسودگی عاطفی و شكايات روان تنی و جسمي  دچار مي شوند.  بدانيد رابطه 
كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه اســت و در صورتی كه شــما حقوق 
كارمندان تان را رعايت نكنيد و به آنها به اندازه متعادل پاداش ندهيد، نبايد از 

آنان انتظار داشته باشيد كه در مقابل با جان و دل در محل كار تلاش كنند.

معیار سنجش عملکرد آنان عادلانه نیست:  كارمندان بايد حس كنند 
معيار سنجش مثبت يا منفی بودن عملكرد آنان عادلانه است. آيا اگر يک كارمند 
شاهد اين باشد كه در مقايسه با همكارش به صورت غيرعادلانه تشويق يا تنبيه 

مي شود باز هم دل به كار خواهد داد؟ علاوه بر اين شما بايد 
كارمندان تان را طی زمان طولانی تری آزمايش كنيد و 

عملكرد آنان را در مجموع بسنجيد. به عبارت ديگر 
محاسن كارمندان تان را به دليل خطاهای كوچک 
زير سوال نبريد. در نظر داشته باشيد نيروی كار، 
مهم ترين پتانسيل يک ارگان و عامل اصلی نيل 

يک سازمان به اهداف مورد انتظار خود است.

امکانات کافی برای آنان موجود 
نیست: نيروهای كار شما برای فعاليت خود به 

حداقل هايی مانند 
امكانات مادی لازم در 

محيط كار، دمای مناسب، 
آرامش كافی، فضای مورد 

نياز و... نيازمند هستند و در 
صورتی كــه احســاس كنند 

سرپرســت آنان حتی به نيازهای 
اوليه شان بی تفاوت است آنان نيز نسبت به 

اهداف كاری او بی تفاوت خواهند شد.
کسی آنان را 

درک نمي کند: افرادی كه برای شما كار مي كنند انسان هستند و 
روحيات، ويژگی های شخصيتی، مشكلات خانوادگی، محدوديت ها 
و مشكلات خود را دارند. قدری بيشتر به كارمندان تان نزديک باشيد، 
با آنان دوست باشيد و موانع آنان را درک كنيد. كارمندان خود را بر 
اساس ويژگی های شخصيتی شان در جايگاه های مناسب خود قرار 
دهيد. آيا مي توان بــه اجبار از فردی درونگرا يک منشــی با روابط 
عمومي  بالا ســاخت؟ آيا مي توان انتظار داشــت مشكلات زندگی 
شخصی كارمند شما هرگز با مسائل كاری اش تداخل نداشته باشد؟

از توانایی لازم برخوردار نیستند: شما به عنوان يک سرپرست 
وظيفه داريد براي فعاليت كاركنان تان با بيشترين توان بالقوه آموزش های 

لازم را به اشكال مختلف به آنان بدهيد.

احساس مي کنند در حوزه اختیارات خود،مختار نیستند: 
بدانيد هر شخص از جمله سرپرست و كارمند حوزه اختيارات مشخصی 
دارند. اگر كارمندان شــما ببينند كه در حوزه كارشان دخالت مي شود، 
احساس ناامنی خواهند كرد و اين موضوع بر انگيزه آنان برای كار تاثير 

منفی خواهد گذاشت.

با آنان با صداقت برخورد نمي شود:  همانطور كه گفتيم 
رابطه كارمند و كارفرما يک تعامل دوطرفه است و در صورتی كه 
كارمندان شــاهد وعده های دروغين و عدم صداقت از سوی 
كارفرما باشند، اين رفتارها را با عدم 
صداقت در كار خود پاســخ 

خواهند گفت.

چرا کارمند شما خوب کار نمي کند؟

برای تندرستی خريد كنيد قلك خانواده

طرف حساب شما شخص 
است يا شركت؟ 

بر خلاف  تصور اشتباه موجود، معمولا شخص 
معتبر تر از شركت اســت. چرا؟ چون معمولا 
اموال واقعی شركت ها به نام شركت ها ثبت 
نمی شود و شركا می توانند دارايی شركت را 
بدون پاســخ گويی  از شركت خارج كنند اما 
شخص حقيقی را می توان بازداشت كرد. البته 
اگر شركتی معتبر با دارايی متناسب با ارزش 
معامله ای كه با آن صــورت می گيرد، طرف 

حساب شما بود، حتما از شخص بهتر است. 
در مواردی كه با يک شركت كوچک با سرمايه 
يكصد هــزار تومانی! قــرارداد می بنديد، از 
صاحبــان شــركت بخواهيد ، ذيل ســند را 
به عنوان ضمانت امضا كننــد. البته اين امضا 

غير از امضا به عنوان صاحب حق امضاست.
 اگر اين عبــارت را هم ذكر كنيــد كه اموال 
شــخصی امضا كنندگان در صــورت كافی 
نبودن دارايی شركت وثيقه طلب شماست، 

كفايت می كند.

پاسخ به يك پرسش 
پرسش: مالكی، ملک خود را طی مبايعه نامه ای 
می فروشد. در اين مبايعه نامه پيش بينی می شود 
كه در صورتی كه قيمــت ملک در موعد مقرر، 
پرداخت نشود، قرارداد فسخ می شود. پيش از 
اعمال حق فسخ از سوی خريدار، ملک به شخص 
ثالثی فروخته می شود. وضعيت حقوقی ملک و 

مالک نهايی آن چگونه است؟
 پاسخ: به نظر می رسد با توجه به اينكه خريدار 
اوليه در مدت زمانی كه به طور قانونی مالک بوده 
و از تمام حقوق مالكانه بهره مند بوده، ملک را 
منتقل كرده و اين انتقال صحيح اســت. از اين 
روی، فروشنده می تواند به خريدار اوليه فقط به 
ميزان قيمت ملک در زمان اعلام فسخ مراجعه 
كند. ثالث نيز كه براساس شرايط قانونی مالک 
شده، ماليكت او نيز محرز است. فروشنده در اين 
حالت برای حفظ حقوق خود، علاوه بر حق فسخ، 
بايد اين شرط را هم بگذارد كه در اين مدت ملک 

منتقل نشود.

حقوق کسب و کار راهکار

ماندن در خانه و پول در آوردن شــايد چندين سال 
پيش آرزويی بعيد به نظر می رســيد امــا اين روزها 
می توان با ماندن در خانه، هم خرج زندگی را درآورد 
و هم در خيلی از هزينه ها از جمله پوشــاک و رفت و 
آمد و... صرفه جويی كرد. دربــاره فوايد »دوركاری« 
زياد گفته اند و زياد شنيده ايم. با هم نگاهی داريم به 

شغل هايی كه می توان در خانه انجام شان داد.

    تدریس خصوصی
فصل تابســتان را خيلی از خانواده ها صرف تقويت 
اوضاع درسی بچه های شان می كنند. در بازار پررونق 
كلاس های آموزشی رنگارنگ هنوز خيلی ها كلاس 
خصوصی را ترجيح می دهند. حالا اگر شما به عنوان 
يک فرد تحصيل كرده از مهارت و دانش آكادميكی 

برخوردار هستيد، بهتر است اين فرصت را از دست 
ندهيد. اولين مشتری های شما می توانند بچه های 
فاميل و همســايه ها باشــند، البته انتظار دريافت 
حق التدريس چشمگيری نداشــته باشيد اما كافی 
است يكی از همين شاگردان در جمع دوستانش تبليغ 
شما را كند. آن وقت است كه كسب و كار شما به سكه 

شدن نزديک می شود.

   کارهای هنری-دستی
همين دو كلمه ساده طيف بسيار وسيعی از هنرها 
را شامل می شود. از شمع ســازی، خياطی، ساخت 
عروسک پوليشی، زينت آلات برنجی، درست كردن 
انواع گل های مصنوعی، تهيه وسايل سفره عقد، چاپ 
روی پارچه و ســاخت جعبه های كادويی گرفته تا 

پرداختن به هنرهای اصيل تر ايرانی مثل منجوق دوزی 
و مليله دوزی و فرشبافی و هر جور كار دستی ديگری 
كه به ذهن خلاق شــما خطور می كنــد، می تواند 

جيب تان را پرپول كند. 

   صنعت زیرزمینی آشپزی
سبک زندگی اين روزها كه خيلی از خانم ها را سر كار 
فرستاده، باعث می شود تا بيشتر خانم ها در خانه انواع 
سبزی را پاک، خرد و سرخ يا خشک كنند، نخودفرنگی 
و باقالی و لوبيا پاک كرده يا  پيازداغ و سيرداغ و انواع 
مربا و ترشی و شور درســت می كنند. بين خودمان 
بماند؛ بعضی از تازه عروس ها هم هستند كه رنگين 
بودن سفره  شان را مديون كسانی هستند كه تجربه 

آشپزی شان را به صورت عملی می فروشند. 

کارهایی براي بيكار نماندن در خانه

يک خريد مناسب، می   تواند برنامه غذايی سالمی 
را نيز در پی داشته باشد. برای اينكه بتوانيد جلوی 
وسوســه خود را در هنگام ورود به سوپرماركت   ها 
بگيريد، روی آنچه می   خريد، كنترل داشته باشيد، 
آشپزخانه شما مملو از غذاهای سالم باشد و شما 

هميشــه در مقام تهيه   كننده غذاهای سالم برای 
خودتان و خانواده   تان باشــيد بــدون اينكه پول 
اضافه خرج كرده باشيد، برنامه غذايی يک هفته را 

پيشاپيش برنامه   ريزی كنيد. 
يعنی قبل از شــروع هفته فهرســت خريدتان را 

تهيه كنيد و به مغازه يا فروشــگاه مورد نظر برای 
خريد برويد. در اين صورت، احتمال كمتری دارد 
كه ســراغ موادی برويد كه در فهرست يادداشت 
نكرده   ايد. همچنين به برچسب مواد غذايی و مواد 
تشكيل   دهنده محصول توجه كنيد. موادی را بخريد 

كه كالری، چربی كل و چربی اشباع شده كمتری 
داشته باشند. 

با رعايــت اين نــكات در واقع پول خــود را بابت 
سلامتی پرداخت كرده ايد و از مصرف بی   رويه نيز 

دور شده ايد. 


